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BEZPŁATNY BIULETYN INFORMACYJNY MIASTA CHEŁMNA

Przed sezonem 
bezpieczniej  
i wygodniej 
Chodnik z oświetleniem  
na ul. Jastrzębskiego  
to jedna z pięciu 
inwestycji, które 
poprawią komfort 
poruszania się po 
Chełmnie. STR. 3

Mażoretki 
na medal
Mażoretki Chełmińskiego 
Domu Kultury zachwyciły 
podczas Mistrzostw Polski 
w Kętrzynie. Do Chełmna 
wróciły z 27 tytułami. 
W ostatni weekend maja 
wyruszyły na Mistrzostwa 
Europy. Tu także odniosły 
sukces. STR. 8

ROZMOWY NUMERU 
z Janem Kensikiem 
i Władysławem 
Knapem STR. 6 I 7

Jan Kensik i Władysław Knap  
Zasłużeni dla Miasta Chełmna

MIASTO | SPOŁECZEŃSTWO | KULTURA | HISTORIA | EDUKACJA | SPORT

Wakacyjny sezon z ChDK

STR. 8
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BĄDŹMY W KONTAKCIE

URZĄD MIASTA CHEŁMNA
ul. Dworcowa 1, 86-200 Chełmno
tel. 56 677 17 17, fax 56 677 17 74
e-mail: biuro_informacji@chelmno.pl
www.bip.chelmno.pl 
www.chelmno.pl

GODZINY URZĘDOWANIA
Poniedziałek: od godz. 7.30 do godz. 15.30 
Wtorek: od godz. 7.30 do godz. 15.30 
Środa: od godz. 7.30 do godz. 16.30 
Czwartek: od godz. 7.30 do godz. 15.30 
Piątek: od godz. 7.30 do godz. 14.30

KIEROWNICTWO URZĘDU 

BURMISTRZ MIASTA CHEŁMNA
ARTUR MIKIEWICZ
Przyjmuje mieszkańców w środy w godzinach 
od 14.30 do 16.30. Rezerwacja terminu 
spotkania możliwa jest w sekretariacie  
lub telefonicznie.
Kontakt:
tel. 56 677 17 38
e-mail: burmistrz_miasta@chelmno.pl
sekretariat@chelmno.pl
pok. nr 205

ZASTĘPCA BURMISTRZA  
MIASTA CHEŁMNA
PIOTR MURAWSKI
Kontakt:
tel. 56 677 17 38
e-mail: vice_burmistrz@chelmno.pl
sekretariat@chelmno.pl
pok. nr 205

SEKRETARZ MIASTA CHEŁMNA
MARIA PAŁUCKA
Kontakt:
tel. 56 677 17 21 
e-mail: sekretarz_miasta@chelmno.pl
pok. nr 210

SKARBNIK MIASTA CHEŁMNA 
WŁODZIMIERZ ZALEWSKI 
Kontakt: 
tel. 56 677 17 28 
e-mail: skarbnik_miasta@chelmno.pl 
pok. nr 208

WYDZIAŁY URZĘDU MIASTA CHEŁMNA 

Wydział Organizacyjny 
p.o. kierownika: Sekretarz MARIA PAŁUCKA 
tel. 56 677 17 49/21 
e-mail: administracja@chelmno.pl
pok. nr 210

Wydział Finansowy 
Kierownik: MAŁGORZATA MAĆKOWSKA 
tel. 56 677 17 70
e-mail: wydział_finansowy@chelmno.pl
pok. nr 211

Referat Dochodów (podatki)
Kierownik: JOANNA LEŚNIEWSKA 
tel. 56 677 17 76
e-mail: podatki@chełmno.pl
pok. nr 212

Wydział Techniczno-Inwestycyjny
Kierownik: JÓZEF CHMARZYŃSKI 
tel. 56 677 17 89 
e-mail: wmkii@chelmno.pl
pok. nr 216 

Referat Gospodarowania 
Nieruchomościami 
p.o. kierownika: Zastępca Burmistrza  
PIOTR MURAWSKI 
tel. 56 677 17 14/48
e-mail: grunty@chelmno.pl, pok. nr 110/111

Wydział Gospodarki Miejskiej  
i Ochrony Środowiska 
Kierownik: BOGUMIŁA SZYMAŃSKA 
tel. 56 677 17 46 
e-mail: kierownikgmios@chelmno.pl
pok. nr 103

Wydział Spraw Obywatelskich 
Kierownik: WALDEMAR ŻUCHOWSKI 
tel. 56 677 17 44 
e-mail: wso@chelmno.pl, pok. nr 309

Referat Komunikacji Społecznej, 
Promocji i Sportu 
p.o. kierownika: Zastępca Burmistrza  
PIOTR MURAWSKI 

Klaudia Peplińska
tel. 512 218 106 
e-mail: komunikacja.społeczna@chelmno.pl
pok. nr 312

Elżbieta Pawelec
tel. 500 149 366 
e-mail: promocja@chelmno.pl, pok. nr 311

Miłosz Lippki
tel. 515 275 344
e-mail: sport@chelmno.pl, pok. nr 314

Straż Miejska 
Urząd Miasta Chełmna (od podwórza)
Komendant: ZBIGNIEW ŚWIDLIKIEWICZ 
tel. 500 149 374, tel. 56 677 17 57 
e-mail: komenda_strazy_miejskiej@chelmno.pl

Urząd Stanu Cywilnego
Kierownik: ROBERT SAMCIK 
tel. 56 677 17 24
e-mail: usc@chelmno.pl, pok. nr 108 

Miejski Konserwator Zabytków 
KAMIL GRZYB 
tel. 56 677 17 14
e-mail: mkz@chelmno.pl
pok. nr 110

Stanowisko ds. rozwiązywania 
problemów uzależnień  
i współpracy z organizacjami 
pozarządowymi
MONIKA KIERZKOWSKA 
tel. 512 217 898 
e-mail: uzaleznienia@chelmno.pl
pok. nr 313

Inkubator Organizacji  
Pozarządowych
ul. Grudziądzka 36, 86-200 Chełmno 
tel. 511 750 666

JEDNOSTKI ORGANIZACYJNE 

Centrum Obsługi Placówek 
Oświatowych
ul. Tadeusza Kościuszki 11, 86-200 Chełmno 
tel. 500 234 200
e-mail: sekretariat.copo@chelmno.pl
Dyrektor: MAGDALENA LUDWIKOWSKA

Miejski Ośrodek  
Pomocy Społecznej
ul. gen. Józefa Hallera 1, 86-200 Chełmno
tel./fax 56 686 84 36
www.mopschelmno.naszops.pl
e-mail: sekretariat@mopschelmno.pl
Dyrektor: ELIZA ROKITA 

SZKOŁY PODSTAWOWE  
I PRZEDSZKOLE MIEJSKIE

SP nr 1 im. Filomatów Pomorskich
ul. Kościuszki 1, 86-200 Chełmno
tel./fax: 56 676 05 24 
e-mail: sp1chelmno@wp.pl
www.sp1chelmno.pl
Dyrektor: AGNIESZKA CABAJ

SP nr 2 im. Stanisława Staszica
ul. 22 stycznia 4, ul. Szkolna 6, 86-200 Chełmno
tel. 56 686 02 07 
e-mail: sekretariat@sp2chelmno.pl
www.sp2chelmno.pl
Dyrektor: RENATA ULATOWSKA

SP nr 4 im. Wojska Polskiego
os. M.C. Skłodowskiej 16, 86-200 Chełmno
tel/fax 56 676 03 64 
e-mail: sp4@chelmno.pl
www.sp4chelmno.edu.pl
Dyrektor: ANNA KORDOWSKA

Miejskie Przedszkole  
Tęczowy Zakątek
ul. Klasztorna 12, 86-200 Chełmno
tel. 56 686 24 70 
e-mail: przedszkoletz@wp.pl
www.przedszkole2chelmno.eprzedszkola.pl
Dyrektor: JOLANTA PLENNA 

INSTYTUCJE KULTURY

Muzeum Ziemi Chełmińskiej
Ratusz, ul. Rynek 28, 86-200 Chełmno
tel./fax 56 686 16 41
e-mail: sekretariat@muzeumchelmno.pl
www.muzeumchelmno.pl
Dyrektor: ADAM JENDRYCZKA

Informacja Turystyczna
Ratusz, ul. Rynek 28, 86-200 Chełmno
tel. 531 094 068
e-mail: it@chelmno.pl

Chełmiński Dom Kultury
ul. Dworcowa 40a, 86-200 Chełmno
tel./fax 56 686 48 08
e-mail: sekretariat@chdk.pl
www.chdk.pl
Dyrektor: KAMILA CIEŚLEWICZ

Kinoteatr Rondo
ul. Dworcowa 23, 86-200 Chełmno
tel. 570 202 738
www.kinorondo.pl

Miejska Biblioteka Publiczna  
im. Walentego Fiałka
al. 3 Maja 2, 86-200 Chełmno
tel./fax 56 676 14 54 
e-mail: biblioteka@mbpchelmno.net
www.mbpchelmno.net
Dyrektor: MARZANNA PIENIĄŻEK 

INNE

ZAKŁAD WODOCIĄGÓW I KANALIZACJI
ul. Nad Groblą 2, 86-200 Chełmno
tel./fax 56 686 49 33 
e-mail: zwik@zwik.chelmno.pl
www.zwik.chelmno.pl 
Dyrektor: JAROSŁAW MATUSZEWSKI

CHEŁMIŃSKA SPOŁECZNA  
INICJATYWA MIESZKANIOWA
Urząd Miasta Chełmna, pok. 316 
tel. 56 674 01 31 
e-mail: biuro@chsim.pl, www.chsim.pl
Prezes: JOLANTA PADZIK

SPÓŁDZIELNIA SOCJALNA  
WSPÓLNA SPRAWA
Urząd Miasta Chełmna, pok. 305
tel. 607 521 309
e-mail: sekretariat@wspolnasprawa.chelmno.pl
Prezes: MAŁGORZATA FIGURA-ZIMA

Miejska Komisja Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych
Urząd Miasta Chełmna, pok. 313
tel. 512 217 898

Miejski Ośrodek Profilaktyki 
i Rozwiązywania Problemów 
Uzależnień
ul. Kamionka 3, 86-200 Chełmno
tel. 512 217 898

RADA MIASTA CHEŁMNA
Urząd Miasta Chełmna 
ul. Dworcowa 1, 86-200 Chełmno, pok. nr 107
tel. 56 677 17 33
e-mail: biuro_rady_miasta@chelmno.pl

Wojciech Strzelecki  Przewodniczący Rady Miasta Chełmna 
Magdalena Mrozek Wiceprzewodnicząca Rady Miasta Chełmna 
Marek Gębka                                Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Chełmna
Iga Jambor-Skupniewicz                        Przewodnicząca Komisji Skarg, Petycji i Wniosków Rady Miasta Chełmna

Marek Olszewski            
Przewodniczący Komisji Bezpieczeństwa, Pomocy Społecznej i Polityki 
Mieszkaniowej Rady Miasta Chełmna 

Dominika Wikiera      Przewodnicząca Komisji Budżetu, Rozwoju i Gospodarki Rady Miasta Chełmna

Dorota Żulewska                               
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Środowiska  
Rady Miasta Chełmna

Ilona Smolińska                                   Radna Rady Miasta Chełmna
Małgorzata Zima                        Radna Rady Miasta Chełmna
Wiesław Derebecki                        Radny Rady Miasta Chełmna
Krzysztof  Jaruszewski    Radny Rady Miasta Chełmna
Sławomir Karnowski Radny Rady Miasta Chełmna
Adam Maćkowski                                   Radny Rady Miasta Chełmna
Waldemar Piotrowski              Radny Rady Miasta Chełmna
Michał Wrażeń         Radny Rady Miasta Chełmna

Chełmno – miasto zakochanych
facebook.com/Chelmno.miasto.zakochanych
instagram.com/chelmno_miasto

Urząd Miasta Chełmna
facebook.com/urzad.miasta
instagram.com/um_chelmno
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OD REDAKCJI
Oddajemy w Państwa ręce 

pierwszy numer dwumie-
sięcznika „Chełmno. Miasto bliżej 
Ciebie”. Za pośrednictwem czaso-
pisma realizowanego Referatem 
Komunikacji Społecznej, Promocji 
i Sportu Urzędu Miasta Chełmna 
we współpracy m.in. z miejskimi 
instytucjami kultury, chcemy in-
formować Państwa o najważniej-
szych sprawach z życia miasta: 
realizowanych i planowanych in-
westycjach, wydarzeniach kultu-
ralnych, działaniach i sukcesach 

klubów sportowych, inicjatywach 
szkół oraz projektach organizacji 
pozarządowych. Na łamach pisma 
odnajdą Państwo również arty-
kuły historyczne, reportaże oraz 
budujące rozmowy, których boha-
terami będą chełmnianie, ich pa-
sje i historie.

W pierwszym numerze dzie-
limy się radością z wyróżnienia 
Jana Kensika i Władysława Kna-
pa tytułami „Zasłużony dla Miasta 
Chełmna”. Wywiady z zasłużonymi 
to nasze rozmowy wydania. W nu-

merze piszemy też o inwestycjach, 
w tym m.in. remoncie ul. Wodnej, 
realizacji chodnika z oświetleniem 
wzdłuż ul. Jastrzębskiego oraz 
ścieżce pieszo-rowerowej, któ-
ra połączyła Planty Kolejowe z ul. 
Brzoskwiniową. Piszemy rów-
nież o planowanej przebudowie 
ul. Kilińskiego oraz trwających 
i projektowanych inwestycjach 
mieszkaniowych. W dziale „Miasto 
w skrócie” zwięźle przedstawiamy 
pozostałe działania, które toczą się 
w mieście.

Z Chełmińskim Domem Kultury 
cieszymy się z sukcesów mażoretek, 
poznajemy rozkład kulturalnych wy-
darzeń nadchodzącego sezonu wa-
kacyjnego oraz plany Zespołu Pieśni 
i Tańca „Pomorze”. Muzeum Ziemi 
Chełmińskiej zaprasza mieszkańców 
do współtworzenia wystawy o Anto-
nim Piotrowiczu i odkrywa kolejne 
tajemnice, które skrywają ściany ra-
tusza. Miejska Biblioteka Publiczna 
recenzuje polecane czytelnikom po-
wieści i zaprasza do śledzenia dzieł 
wystawianych w bibliotecznej Gale-

rii Jednego Obrazu. Przedstawiamy 
także plan „Spacerków po Chełmnie”.

Czerwcowy numer to dużo do-
brych informacji ze sportu. Pisze-
my m.in. o medalach zawodniczek 
LUKS Chełmno oraz bokserach z wła-
sną halą od miasta. Na łamach prze-
czytają Państwo również o wielkiej 
rzeczy, której może dokonać cho-
dziarz Nadwiślanina Chełmno Arka-
diusz Schiedel, a także o przyznanych 
w mieście po raz trzeci stypendiach 
sportowych.

Redakcja

Chodnik z oświetleniem 
na drodze prowadzącej nad 
Jezioro Starogrodzkie, ścieżka 
z oświetleniem od Plant Kolejowych 
do ul. Brzoskwiniowej, oświetlenie 
ścieżki do Grubna, budowa 
parkingu przy ul. Biskupiej oraz 
montaż nowych stojaków i stacji 
naprawczych dla rowerów – to pięć 
inwestycji, które poprawią komfort 
poruszania się po mieście

Wyko n a n i e  w y m i e n i o nyc h 
p r z e d s i ę w z i ę ć  t o  k o s z t  

5,3 mln zł, z czego 3,8 mln zł to środ-
ki pozyskane przez Urząd Miasta 
Chełmna z Programu Inwestycji Stra-
tegicznych. Pięć inwestycji realizo-
wanych jest w mieście w ramach 
jednego dużego zadania – uspójnie-
nia sieci transportu zrównoważo-
nego.

Bezpieczniej 
na Jastrzębskiego
Uznawana za jeden z najbardziej 
niebezpiecznych odcinków mia-
sta – droga prowadząca nad Jezio-
ro Starogrodzkie (tzw. Hajratka), 
doczekała się chodnika. Prace roz-
poczęły się tu w drugiej poło-
wie stycznia. – Wykonawca zaczął  
m.in. od usunięcia betonowej ba-
riery, wykorytowania miejsca pod 
chodnik, rozprowadzenia instalacji 
elektrycznej i wykonania fundamen-
tów pod oświetlenie – mówi bur-
mistrz Chełmna Artur Mikiewicz. 
– Ścieżka czeka już tylko na montaż 
latarni – dodaje.

Miasto zawnioskowało rów-
nież do Rządowego Funduszu Roz-
woju Dróg o środki na wymianę 
nawierzchni ulicy. – Liczymy na po-
zytywne rozstrzygnięcie. Jeśli na-
stąpi, przystąpimy w tym miejscu 
do kolejnych prac – zapowiada Ar-
tur Mikiewicz.

Nowa ścieżka i jaśniej 
w kierunku Grubna
Planty Kolejowe z ul. Brzoskwiniową 
połączyła ścieżka pieszo-rowerowa. 
– Wykonawca zrealizował koryto-
wanie miejsca pod ścieżkę, montaż 
krawężników i fundamentów pod 
słupy oświetleniowe, wylanie na-
wierzchni oraz montaż oświetlenia – 
mówi wiceburmistrz Chełmna Piotr 
Murawski.

Inwestycja poprawi komfort ko-
rzystających z przejścia miesz-

kańców okolicy, jak i chełmnian 
odwiedzających teren rekreacyj-
nie.  – Zrealizowaliśmy ścieżkę 
w asfalcie, dzięki czemu możliwy 

jest wygodny przejazd nią zarów-
no na rowerach, rolkach, jak i po-
konanie jej pieszo. Ścieżka jest 
w 80 proc. zacieniona. Nie będzie 

możliwy przejazd aut – wyjaśnia 
Piotr Murawski.

Przechodząca tuż obok ścież-
ka do Grubna zyskała oświetlenie.  
– Latarnie przy wymienionych trzech 
inwestycjach zaświecą przed od-
biorem zadań, który nastąpi łącznie 
po zakończeniu wszystkich przedsię-
wzięć realizowanych w ramach pro-
jektu – tłumaczy wiceburmistrz.

Postój na Biskupiej
40 miejsc parkingowych powsta-
je z kolei przy ul. Biskupiej, naprze-
ciwko Fabryki Dobrych Pomysłów. 

– To projekt, którego potrzebę reali-
zacji zgłaszali zarówno mieszkańcy, 
jak i chełmińscy przewodnicy – wy-
jaśnia burmistrz Artur Mikiewicz. 
– Na parkingu będą mogły zatrzymy-
wać się również autokary z turysta-
mi, co do tej pory było tu utrudnione 
i niekomfortowe. Powstanie tutaj tak-
że toaleta – dodaje.

Więcej stojaków i stacji 
naprawczych
Ostatnie z realizowanych zadań 
to doposażenie miasta w 45 stojaków 
na rowery i 5 stacji naprawczych. 
– To działanie skierowane do osób 
poruszających się po mieście rowe-
rem, a zauważamy, że ich liczba sta-
le rośnie – mówi wiceburmistrz Piotr 
Murawski. – Stojaki i stacje staną 
w miejscach, w których do tej pory 
ich brakowało, zostaną rozlokowa-
ne na terenie całego miasta – dodaje.

Wykonawcą prac jest Inżynieria 
Drogowa Wojciech Burchard. Plano-
wo potrwają do końca czerwca.

Klaudia Peplińska (KP)

Przed sezonem 
bezpieczniej i wygodniej

Planty Kolejowe z ul. Brzoskwiniową połączyła ścieżka pieszo-rowerowa

Przy ul. Biskupiej powstaje 40 miejsc parkingowych

Chodnik z oświetleniem zapewni bezpieczne przejście m.in. nad Jezioro Starogrodzkie
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Miasto 
zawnioskowało 

również o środki 
na wymianę 
nawierzchni  

tzw. Hajratki.

MIASTO
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Kilińskiego do remontu

Najpóźniej w lipcu wystartują prace 
na ul. Kilińskiego. Na przebudowę 
drogi Urząd Miasta Chełmna 
pozyskał niemal 2 mln zł

Przebudowa ul. Kilińskiego to bu-
dowa drogi niemal od zera. – Nie 

ma tu żadnej podbudowy, dlatego 
droga jest w tak złym stanie – mówi 
burmistrz Chełmna Artur Mikiewicz. 
– Choć odcinek jest niewielki (ponad 
400 m), pracy będzie przy nim spo-
ro, a całość pochłonie ponad 2 mln zł. 
Zaczniemy od korytowania miejsca, 
uporządkowania sieci, ułożenia pod-
budowy i dopiero wówczas przejdzie-
my do realizacji nawierzchni asfaltowej 
– dodaje.

Remont rozpocznie się najpóźniej 
w lipcu. Termin jest ściśle powiązany 
z realizowanymi w mieście inwesty-
cjami. – Kompleksowo modernizujemy 
objazd wschodni starego miasta, w tym 

ul. Wodną, ostatnie prace trwają tak-
że na Hajratce prowadzącej nad Je-
zioro Starogrodzkie. Realizacja trzech 
inwestycji jednocześnie zbyt mocno 
ograniczyłaby komunikację z Rybaka-
mi – wyjaśnia burmistrz Mikiewicz.  
– Prace rozpoczną się najpóźniej w lip-
cu, a zakończą najdalej w listopadzie – 
zapowiada.

Na urzędowej liście dróg do remon-
tu jest znaczenie więcej. – Drogowe 
potrzeby miasta są ogromne. Obli-
czyliśmy, że sięgają ponad 120 mln zł, 
i to jeszcze przed obecnym wzrostem 
cen. Stąd też nasze działania dotyczące 
pozyskiwania środków zewnętrznych. 
Z nimi krok po kroku jesteśmy w stanie 
zmieniać poszczególne fragmenty mia-
sta – wyjaśnia Artur Mikiewicz.

Pozyskane dofinansowanie w wyso-
kości 1 911 784, 00 zł pochodzi z Rzą-
dowego Funduszu Rozwoju Dróg. 
To 70 proc. kosztów realizacji całego 
przedsięwzięcia.               KP

DROGI W LICZBACH

Środki pozyskane 
na przebudowy i remonty dróg: 
2019: 752 810,60 zł
ul. Osnowska
2020: 1 355 039,00 zł
os. Dworzyska i Wybudowanie, 
ul. Lawendowa
2021: 2 282 020,00 zł
os. M. C. Skłodowskiej, ulice 
Dominikańska, Klasztorna, 
część 22 Stycznia
2022: 1 154 401,00 zł
ul. Wodna, część ulic Rycerskiej 
i Poprzecznej
2023: 1 911 784,00 zł
ul. Kilińskiego
 
Wnioski złożone, oczekujące 
na dofinansowanie:
ul. Brzozowa (szacowana kwota 
dofinansowania:  
1 990 207,00 zł)
ul. Konwaliowa (szacowana 
kwota dofinansowania:  
1 397 023,00 zł)
ul. Jastrzębskiego (szacowana 
kwota dofinansowania:  
220 480,00 zł)
objazd od ul. Dworcowej, przez 
ul. Krótką do ul. Kościuszki  
(szacowana kwota 
dofinansowania: 1 244 600,00 zł)

Spacer szlakiem 
inwestycji

20 kwietnia w ramach 
cokwartalnych otwartych spotkań 
z mieszkańcami odbył się spacer 
szlakiem miejskich inwestycji. 
Uczestnicy spaceru mogli 
poznać szczegóły realizowanych 
przedsięwzięć, projektowanych 
działań, jak również porozmawiać 
na temat bieżących spraw miasta

W  spacerze z mieszkańcami 
wzięli udział burmistrz Artur 

Mikiewicz i wiceburmistrz Piotr Mu-
rawski. Wspólnie odwiedzili m.in. te-

ren byłej jednostki wojskowej przy 
ul. Biskupiej (trwają tu prace dot. 
uzbrojenia miejsca w niezbędne me-
dia m.in. wodociąg i kanalizację), re-
montowaną ul. Wodną oraz plac przy 
ul. Kościelnej (powstaną tu miejskie 
mieszkania).

Rozmowy oprócz trwających i pla-
nowanych inwestycji dotyczyły bieżą-
cych spraw miasta oraz realizowanych 
na terenie Chełmna prywatnych in-
westycji mieszkaniowych. Tę formę 
otwartego spotkania z mieszkańca-
mi Urząd Miasta Chełmna powtórzy 
we wrześniu.                                              KP

Na większą część ul. Wodnej wrócił 
już historyczny kamień – to szansa, 
wzorem ul. Klasztornej, na kolejny 
urokliwy fragment miasta. Trwają 
prace na dalszym odcinku drogi, 
a ulice Poprzeczna i Rycerska 
zyskały nową nawierzchnię 
asfaltową

Prace na ul. Wodnej trwają od je-
sieni ubiegłego roku. – Cały 

zeszłoroczny czas poświęciliśmy pra-
com przygotowawczym do remontu. 
Wymieniliśmy wodociąg i przyłącza 
do poszczególnych budynków. Dzięki 
temu wyeliminowaliśmy najbardziej 
awaryjny odcinek sieci wodocią-
gowej w mieście – mówi wicebur-
mistrz Chełmna Piotr Murawski. 
– Zawnioskowaliśmy również do ga-
zowni o wymianę części sieci gazow-
niczej, która była w fatalnym stanie 
technicznym. Została wymieniona 
na odcinku od Starych Plant aż do ul. 
Rycerskiej. Przygotowania były cza-
sochłonne, ale zarazem niezbędne, 
aby zadanie wykonać jak najlepiej, 
a ulica po modernizacji służyła nam 
jak najdłużej – dodaje.

W ramach prac budowlanych 
w pierwszej kolejności usunięto na-
wierzchnię asfaltową drogi i wymie-
niono studnie kanalizacji deszczowej, 
aby usprawnić odwodnienie. Na-
stępnie wykonano podbudowę oraz 
wymieniono krawężniki na grani-
towe i chodniki na kamienne od ul. 
22 Stycznia do ul. Rycerskiej. Obec-
nie na ul. Wodnej kontynuowane jest 
układanie nawierzchni z kamienia. 
– Stosujemy historyczną nawierzch-
nię drogi. Podasfaltowy kamień z ul. 
Wodnej został zdemontowany, na-

stępnie oczyszczony i przygotowany 
do powrotu na jezdnię. Parkingi wy-
konujemy z kolei z tzw. kocich łbów, 
analogicznie do odcinka przy klaszto-
rze – wyjaśnia Piotr Murawski.

Nieprzypadkowa jest kolejność 
remontowanych fragmentów ulicy. 
– Rozpoczęcie prac od odcinków są-
siadujących z ul. Grudziądzką było 
celowe i niezbędne. Wynika to z ko-
nieczności prawidłowego dowią-
zania się do istniejących rzędnych 

terenu – zarówno do ul. 22 Stycznia, 
jak i ul. Grudziądzkiej, jak również 
infrastruktury technicznej oraz ure-
gulowania spływu wód opadowych – 
tłumaczy wiceburmistrz. – Realizacja 
tego zadania musiała być prowadzo-
na od wyższych terenów, a nie od naj-
niższego punktu, jakim jest łącznik 
z ul. Kamionka. Gdybyśmy rozpoczęli 
prace od Kamionki, podczas opadów 
wszystko z terenu budowy (pia-
sek, kruszywo itp.) przemieszczało-

by się razem z wodami opadowymi 
na nowo wybudowaną nawierzchnię 
zabrudzając ją, potencjalnie w spo-
sób permanentny – dodaje.

Zakończyły się już prace na od-
cinku od ul. 22 Stycznia do ul. Ry-
cerskiej, do końca zmierza również 
fragment od ul. Rycerskiej do ul. Do-
minikańskiej. Na kolejnej, ostatniej 
części trwają prace przygotowawcze. 
– Odcinek ul. Wodnej od ul. Domi-
nikańskiej do ul. Kamionka to naj-

trudniejszy fragment inwestycji. 
To ostatnia prosta, ale bardzo wy-
magająca – tłumaczy wiceburmistrz. 
Ulice Poprzeczna i Rycerska zyska-
ły już nowe nawierzchnie asfaltowe.

Koszt realizowanej przebudo-
wy wynosi ponad 4,3 mln zł, z cze-
go 1,2 mln zł to dofinansowanie 
pozyskane przez Urząd Miasta 
Chełmna z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg.

KP

Wodna na ostatniej prostej 

Gotowy fragment ul. Wodnej, od ul. 22 Stycznia do ul. Grudziądzkiej
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Uczestnicy spaceru odwiedzili m.in. teren byłej jednostki wojskowej

MIASTO

Nawierzchnia asfaltowa na ul. Poprzecznej
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Mieszkaniowy plac budowy
Urząd Miasta Chełmna 
z Chełmińską Społeczną Inicjatywą 
Mieszkaniową pozyskali ponad 
12 mln zł na budowę 44 mieszkań 
stanowiących własność miasta. 
Budynek stanie pomiędzy 
ul. Kościelną a ul. Rycerską. 
Planowanych i trwających 
inwestycji jest więcej – dotyczą 
zarówno projektów miasta, jak 
i inwestorów prywatnych

Wniosek o dofinansowanie bu-
dowy mieszkań przy ul. Ko-

ścielnej złożyli w czerwcu ubiegłego 
roku burmistrz Chełmna Artur Mi-
kiewicz i prezeska Chełmińskiej Spo-
łecznej Inicjatywy Mieszkaniowej 
Jolanta Padzik. – W 2021 r. powo-
łaliśmy pierwszą w województwie, 
a czwartą w kraju społeczną inicjaty-
wę mieszkaniową, dziś to rozwiąza-
nie przynosi namacalne efekty – mówi 
burmistrz Artur Mikiewicz. – Zasób 
mieszkaniowy miasta w większości 
pochodzi z przełomu XIX i XX wie-
ku. Mieszkalnictwo to więc najwięk-
szy priorytet w myśleniu o rozwoju 
Chełmna – dodaje.

Projekt budynku wielorodzinne-
go przy ul. Kościelnej przez kilkana-
ście lat czekał na realizację. Zespół 
pracowników urzędu i spółki miesz-
kaniowej zmodyfikował i dostosował 
go do wymagań Rządowego Progra-
mu Wsparcia Budownictwa, dzięki 
czemu w lutym odebrano promesę, 
a pod koniec kwietnia na konto mia-
sta wpłynęło dofinansowanie sta-
nowiące 85 proc. kosztów realizacji 
inwestycji. 10 746.881,20 zł pozyska-
no z Rządowego Programu Wsparcia 
Budownictwa.

O kolejne 1,3 mln zł z powodze-
niem zawnioskowano z kolei do Kra-
jowego Zasobu Nieruchomości. 
Miasto oczekuje na wpływ środków 
(będzie to już łącznie 95 proc. kosz-
tów przedsięwzięcia). 

– Wybudowanie  
44 mieszkań z budżetu 

miasta pochłonie 
jedynie nieco ponad 

600 tys. zł – mówi 
burmistrz Mikiewicz. 

18 maja podpisano umowę z wy-
konawcą inwestycji – firmą Prof-
-Bud Jarosław Bąk ze Świecia. Będzie 
to pierwszy miejski budynek od 17 
lat.

Mieszkania dla młodych 
na Biskupiej
Inwestycja na ul. Kościelnej uzu-
pełni miejski zasób mieszkaniowy. 
Z kolei mieszkania w formule spo-
łecznego budownictwa czynszo-
wego projektowane są przez urząd 
i spółkę mieszkaniową na ul. Bi-
skupiej. Jeden z budynków stanie 
za parkingiem realizowanym na-
przeciwko Fabryki Dobrych Pomy-
słów. – Społeczne budownictwo 
czynszowe przypomina doskona-
le znane nam w mieście budownic-
two spółdzielcze. W takim systemie 

została zrealizowana m.in. duża 
część os. Raszei czy os. Piłsudskie-
go. To świetna formuła dla ludzi 
młodych, którzy nie mają zdolności 
kredytowej na kupno mieszkania 
– wyjaśnia wiceburmistrz Chełm-
na Piotr Murawski. – Na ul. Bisku-
piej w takiej formule powstanie 35 
mieszkań. Jeszcze w marcu złożyli-
śmy wniosek o dofinansowanie tej 
inwestycji. Mieszkania w formu-
le społecznego budownictwa czyn-
szowego zaprojektujemy również 
na terenie po dawnej jednostce woj-
skowej, obecnie jej teren uzbrajamy 
w niezbędne media (wodociąg, ka-
nalizację itd.) – dodaje.

Nowe mieszkania 
deweloperskie
Oprócz inwestycji miejskich, projek-
towane i wdrażane są także przed-
sięwzięcia prywatnych inwestorów. 
Realizowany przez Urząd Miasta 
Che łmna od 2019 r.  program 
aktywizacji rynku mieszkaniowego 
(w tym m.in. zmiana planów miej-
scowych) przynosi dziś mierzalne 
rezultaty. Przygotowane pod rozwój 
budownictwa grunty zostały sprze-
dane, a wśród działek, które znala-
zły nowych nabywców, znajdują się 
cztery z przeznaczeniem mieszka-
niowym wielorodzinnym. Na każdej 
z nich realizowane lub projektowane 
są nowe mieszkania.

Osiedle Wiklinowe
Pierwszą ze zaktywizowanych dzia-
łek jest nieużytek gospodarczy przy ul. 
Wiklinowej. Inwestor buduje tu dziś 
10 mieszkań w kameralnej zabudowie 
szeregowej. Obiekty są już po etapie 
docieplenia ścian budynków. Więk-
szość lokali (dostępnych na wolnym 
rynku) znalazła już swoich właścicieli.

Blok na Biskupiej
Kolejny obiekt realizowany jest w na-
rożniku ulic Biskupiej i Danielew-
skiego. W tym miejscu inwestycję 
realizuje firma ROPLAST ze Świecia, 
która buduje tu 20 mieszkań w sys-
temie deweloperskim. Realizowana 
inwestycja weszła na etap pierwsze-
go piętra, a postęp prac jest widoczny 
z każdym kolejnym dniem. Zaprojekto-
wane mieszkania mają od 32 do ponad  
80 m2. Obiekt będzie wyposażo-
ny w windę oraz miejsca garażowe 
w przyziemiu.

W obu powyższych przypadkach 
zainteresowani zakupem mieszkań 
powinni kontaktować się z dewelope-
rami.

W rękach prywatnych inwestorów 
są także działki przy ul. Danielewskie-
go (teren po przedszkolu „Bajka”) oraz 
przy ul. Podgórnej. W obu przypadkach 
trwa projektowanie obiektów wieloro-
dzinnych, które łącznie pomieszczą po-
nad 60 nowych mieszkań.

KP

Miasto w skrócie

1. Drugie życie terenów powojskowych  
przy ul. Biskupiej
Trwa porządkowanie terenu po dawnej jednostce wojskowej przy ul. 
Biskupiej oraz uzbrajanie miejsca w  wodociąg, kanalizację sanitar-
ną i deszczową. Wyposażenie w niezbędne media pozwoli na wybu-
dowanie tu nowych dróg, chodników, parkingu i montaż oświetlenia. 
Na miejscu powstanie także park sensoryczny. Całość wymienionych 
prac ma zakończyć się do końca roku. Koszt przedsięwzięcia to ponad 
5 mln zł, z czego 2,4 mln zł to środki pozyskane z Programu Inwestycji 
Strategicznych. Docelowo na powojskowym terenie powstanie Cheł-
mińska Dzielnica Społeczna – miejsce z szeroką ofertą mieszkaniową, 
usługami społecznymi i rehabilitacyjnymi.

2. Schody przy ul. Okrężnej po przebudowie
Zrealizowano przebudowę schodów przy  ul. Okrężnej (na  odcinku 
od ul. Ogrodowej do ul. Rybackiej). Schody wykonane zostały z na-
wierzchni polbrukowej. Koszt zadania to 159 666,19 zł.

3. Będzie jaśniej na ul. Krótkiej
Na ul. Krótkiej pojawi się 5 dodatkowych punktów oświetleniowych. 
Lampy zostaną rozlokowane pomiędzy ul. Dworcową a  basenem 
„Wodnik”. Koszt zadania to 33 800,00 zł.

4. Naprawy dróg po zimie
Trwają cząstkowe remonty dróg – uzupełniane są  ubytki powstałe 
w okresie zimowym. Koszt realizacji zadania to 149 900,00 zł.

5. Plac zabaw przy SP4 po modernizacji
Zakończyły się prace na placu zabaw przy Szkole Podstawowej nr 4 
na os. Skłodowskiej. Obiekt doczekał się nowej nawierzchni piaskowej 
i wyposażenia. Koszt zadania to 183 279,09 zł.

6. Rondo przy Pasażu
Urząd Miasta Chełmna zawnioskował o wydanie pozwolenia na bu-
dowę ronda przy Pasażu Chełmińskim. Wniosek jest rozpatrywany 
w trybie zezwolenia na realizację inwestycji drogowej, a przewidywa-
ny czas wydania zgody to ponad 3 miesiące. Po uzyskaniu pozwolenia 
rozpisany zostanie przetarg i wybrany wykonawca zadania. Przygoto-
wanie procedury należy do czasochłonnych ze względu na regulację 
stanów prawnych i przejęcie części gruntów od podmiotów prywat-
nych.

7. Ośrodek nad Jeziorem Starogrodzkim w modernizacji
Miasto Chełmno wspólnie z Gminą Lisewo zajmuje się modernizacją 
budynku noclegowo-restauracyjnego nad Jeziorem Starogrodzkim. 
Uzyskano już pozwolenie na prace, dofinansowanie zadania ze środ-
ków PFRON (1,6 mln zł) oraz Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa Kujawsko-Pomorskiego (1,4 mln zł). Przetarg na reali-
zację zadania został rozstrzygnięty, a wykonawcy przekazano plac bu-
dowy. Koszt przedsięwzięcia to ponad 3,5 mln zł.

8. Jastrzębskiego, Krótka i Kościuszki z wnioskami 
o dofinansowania
Urząd Miasta Chełmna złożył dwa wnioski o dofinansowanie remon-
tów dróg. Pierwszy dotyczy nawierzchni ul. Jastrzębskiego (od ul. Bi-
skupiej do  mostku na  Browinie). Drugi objazdu od  ul. Dworcowej, 
przez ul. Krótką do ul. Kościuszki. Wnioskowana kwota na dwie inwe-
stycje to niemal 1,5 mln zł.

9. Trzy przejścia dla pieszych zgłoszone do poprawy 
bezpieczeństwa
W ramach naboru do Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg na popra-
wę bezpieczeństwa pieszych Urząd Miasta Chełmna zawnioskował 
o środki (60 proc. kosztów) na realizację prac przy trzech przejściach. 
W przypadku pozytywnego rozstrzygnięcia wniosków, przewidziane 
są prace w obrębie przejścia na ul. Toruńskiej (przy cmentarzu para-
fialnym), na ul. Dworcowej (przy ul. Słowackiego oraz dawnym dwor-
cu), na  Plantach Kolejowych (między wybudowaną ścieżką a  aleją 
wzdłuż os. Skłodowskiej). Koszt prac to 320 800,00 zł.

10. Wnioski o środki na remonty zabytków
W ramach Rządowego Programu Odbudowy Zabytków Urząd Miasta 
Chełmna złożył 10 wniosków na  łączną kwotę 35 mln zł w zakresie 
ochrony zabytków, w  tym ekspertyz, prac konserwatorskich i  re-
montowych. Wnioski dotyczą: ratusza, Bramy Grudziądzkiej, Starych 
Plant, kamienic będących własnością miasta, murów obronnych, ko-
ścioła farnego, kościoła św. Ducha, a także odtworzenia nawierzchni 
kamiennej na ul. Rybackiej (od Rynku do ul. Dominikańskiej) i Rynko-
wej (od Rynku do ul. Dominikańskiej) oraz modernizacji Pomnika Walk 
i Męczeństwa na Placu Wolności z wprowadzeniem nowych nasadzeń.

KP 

MIASTO

Burmistrz Artur Mikiewicz i prezeska ChSIM Jolanta Padzik podczas uroczystości 
wręczenia promes w Warszawie
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Podpisanie umowy z wykonawcą. Od lewej burmistrz Artur Mikiewicz, prezeska 
ChSIM Jolanta Padzik i właściciel Prof-Bud Jarosław Bąk
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MIŁOSZ LIPPKI (ML)

Jan Kensik od niemal 50 lat 
związany jest z lekkoatletyką 
– najpierw jako zawodnik 
MLKS Nadwiślanina Chełmno, 
obecnie trener i działacz klubu. 
Na przestrzeni pięciu dekad jego 
podopieczni wywalczyli 94 medale 
Mistrzostw Polski, na 124 zdobytych 
przez klub w całej historii. Zaliczany 
jest do najbardziej wszechstronnych 
szkoleniowców w kraju

Miłosz Lippki: W chełmińskiej 
społeczności jest pan znany jako 
trener lekkoatletyki, ale przecież 
pana przygoda ze sportem rozpoczęła 
się jako zawodnika, i to wcale nie 
lekkoatlety.

Jan Kensik: Tak, i w ogóle tego nie 
planowałem. W szkole średniej intere-
sowało mnie wiele dyscyplin, a przede 
wszystkim piłka ręczna. Miałem też 
epizod z kajakarstwem. Natomiast 
do lekkoatletyki namówił mnie kole-
ga Zbigniew Firlej. On trenował dwa 
lata, a że ja na zawodach przełajowych 
szkół średnich deptałem mu po pię-
tach i prawie z nim wygrywałem, 
to przystałem na jego propozycję i zna-
lazłem się w Nadwiślaninie.

Jak to się stało, że został pan 
trenerem?

Po ukończeniu szkoły średniej 
w Grubnie trafiłem na Akademię Wy-
chowania Fizycznego w Gdańsku i tego 
również kompletnie nie planowałem. 
Chciałem studiować weterynarię. Osta-
tecznie na egzaminy na AWF namówi-
li mnie koledzy – Kazimierz Kozłowski, 
Zbigniew Firlej i Krzysztof Szałach. 
I co ciekawe, wszyscy ich za pierw-
szym razem nie zdali, a mnie się uda-
ło. Egzaminy na AWF były w czerwcu, 
a na weterynarię w lipcu. Skoro udało 
mi się zostać studentem AWF, to dałem 
sobie spokój z weterynarią. Myślałem, 
że do niej jeszcze wrócę, ale jak się póź-
niej okazało, tak się nie stało.

Skończył pan AWF w Gdańsku i wrócił 
do Chełmna. Dlaczego?

Tak, ale to też nie było wcale takie 
oczywiste. Dostałem propozycję po-
zostania na uczelni w Gdańsku w roli 
asystenta i podjęcia doktoratu. Miałem 
w AZS Gdańsk zająć się także szkole-
niem. Ponownie wyszło jednak zupeł-
nie inaczej. Przyjechałem do Grubna, 
a tam z kolei zaproponowano mnie 
i mojej żonie pracę i mieszkanie. Pro-
pozycja była nie do odrzucenia, więc 
wróciłem na stałe do Chełmna. To był 
1980 r.

Cały czas był pan wyczynowym 
zawodnikiem?

Moja kariera powoli dobiegała koń-
ca. W 1980 r. brałem jeszcze udział 
w I lidze lekkoatletycznej w barwach 
AZS AWF Gdańsk. Wiosną wygrałem 
nawet w jej ramach bieg na 3000 m 
z przeszkodami, a jesienią byłem dru-
gi. To były ostatnie starty na takim 
szczeblu. Później jeszcze w 1981 r. od-
bywając służbę wojskową wystąpiłem 
w zawodach wojskowych. W 1982 r. 
byłem już w chełmińskim klubie go-
towy do trenowania, a namówił mnie 
do tego, choć specjalnie nie musiał, 
Tadeusz Schmelter, ówczesny prezes 
Nadwiślanina.

Jakie były początki pracy 
w Nadwiślaninie?

Było zupełnie inaczej niż teraz. 
Przede wszystkim różni trenerzy od-
powiadali za różne konkurencje. Mnie 
przypadły biegi, które przez lata były 
moim oczkiem w głowie. Moim pierw-
szym medalistą Mistrzostw Polski 
został Janusz Marczak w 1985 r. Wcze-
śniej udało się to co prawda z Markiem 
Matusem, ale były to MP Zrzeszenia 
LZS.

Sukcesy rodziły się w bólach?
Nikt w tak wymiernej i konku-

rencyjnej dyscyplinie jak lekkoatle-
tyka nie daje ich za darmo. Tu nie 
ma drogi na skróty. Bywały różne 
sezony. Także takie, gdy nie było 

medali Mistrzostw Polski, ale taki 
jest sport.

Ostatnie lata to absolutny rekord. 
W trzech ostatnich sezonach pana 
podopieczni zdobyli ponad 30 medali 
Mistrzostw Polski. I są to medale 
w rzutach, biegach i chodzie. Dlaczego 
nie specjalizuje się pan tylko w biegach 
jak przed laty?

Z czasem stałem się omnibusem. 
Całe życie się uczyłem i podgląda-
łem innych. Tylko w biegach bazo-
wałem głównie na swojej wiedzy. 
W międzyczasie uzyskałem pierw-
szą klasę trenerską. Mistrzowskiej 
nie zrobiłem, bo nie było ani cza-
su, ani takiej potrzeby. Stawianie 
na różne konkurencje w tak niewiel-

kim środowisku stało się koniecz-
nością.

Co to znaczy?
Jeżeli okazało się, że ktoś nie ma pre-

dyspozycji do biegania, to nie przekre-
ślałem go, ale szkoliłem pod kątem 
innych konkurencji. Z perspektywy 
czasu właśnie to okazało się kluczem 
do naszych sukcesów. W innych klu-
bach zawodnicy trafiają do różnych 
trenerów, bo inny trener jest od sko-
ków, a inny od biegów i tak dalej. Był 
taki moment, że miałem pod sobą tylu 
zawodników w różnych konkuren-
cjach, ilu w innych klubach podlega 
czterem trenerom.

I tak rodziły się kolejne sukcesy 
Nadwiślanina. Sukcesy w przeróżnych 
konkurencjach.

Początek wieku to głównie era sko-
ków, w której swój udział miał również 
mój syn. Potrafił skoczyć ponad dwa 
metry wzwyż. W 2013 r. rozpoczęła się 
natomiast era chodu, która trwa. Oczy-
wiście zdobywamy także krążki w in-
nych konkurencjach.

O tym, jak jest pan wszechstronny 
najlepiej świadczy fakt, że trenował 
pan swego czasu również 
dziesięcioboistę, który potrzebował m.
in. treningu w skoku o tyczce...

Tak i był w ścisłej czołówce Mi-
strzostw Polski. Było kilku wszech-
stronnych zawodników na przestrzeni 
lat. Natomiast jeżeli chodzi o dziesię-
ciobój i skok o tyczce, to wtedy w tym 
elemencie pomagał mi trener z byd-
goskiego Zawiszy, bo nie mieliśmy wa-
runków.

Wiem, że to będzie trudne, ale 
gdyby miał pan wskazać najbardziej 
utalentowanego zawodnika w historii 
Nadwiślanina?

Chyba Wojciech Lewandowski. 
Pamiętam jak przyszedł do szkoły 
w Grubnie. Miał wielkie możliwo-
ści, ale niewielkie pojęcie o sporcie. 
Nieskromnie powiem, że gdyby tra-
fił do innej szkoły, to raczej by się nie 
rozwinął. Natomiast w Nadwiślaninie 
po półtorarocznym szkoleniu zdoby-
wał medale Mistrzostw Polski w skoku 
w dal i trójskoku.

Wyczynowy sport, to przede 
wszystkim gigantyczne wyrzeczenia. 
Jak wygląda rok trenera Kensika 
w Nadwiślaninie?

Niemal trzy czwarte weekendów 
w roku jest zajętych. Często to wyjazdy 
od piątku, do niedzieli. Wiadomo, se-
zon lekkoatletyczny zaczyna się na po-
czątku roku w hali, potem są przełaje, 
a w końcu otwarte stadiony. Nie zapo-
minajmy również o organizacji imprez 
sportowych.

Co na to rodzina?
Nie da się ukryć, że zamiast życia 

prywatnego u mnie jest sport. Całe 
szczęście mam jednak wspaniałą 
żonę, która doskonale to rozumie, ale 
bywało również, że było jej przykro. 
Zwłaszcza, gdy inne rodziny gdzieś 
wyjeżdżały, a ja wybierałem zawody. 

U nas jednak cały czas jest atmosfe-
ra sportu. Można powiedzieć, że oboje 
się uzupełniamy. Wyczynowym spor-
tem razem nie mogliśmy się jednak 
zająć, bo ktoś musiał zostać w domu 
i pilnować rodziny.

Synowie też uprawiali wyczynowo 
lekkoatletykę...

Młodszy mniej, gdyż miał proble-
my ze zdrowiem. Starszy niemal dzie-
sięć lat.

Ile wyniósł pana najdłuższy urlop 
w życiu?

Maksymalnie dziesięć dni. Wiado-
mo, wakacje to pełnia sezonu plus 
obozy przygotowawcze. Ale urlop nie 
oznaczał, że traciłem kontakt z klu-
bem, ale zazwyczaj „wisiałem” na tele-
fonie. Tylko jeden raz, jak wyjechałem 
z żoną za granicę, to musiałem go wy-
łączyć z innego powodu – było to zbyt 
kosztowne.

„Lekkoatletykę je 
się na śniadanie, 
na obiad 
i na kolację”.

A ktoś może powiedzieć, że trening 
to raptem dwie, trzy godziny 
dziennie...

Trenerem jest się 24 godziny 
na dobę. O lekkoatletyce, codziennych 
klubowych problemach, zawodnikach 
i wyjazdach myśli się, jak się wstaje 
i kładzie do łóżka, a także, gdy się budzi 
w nocy. Lekkoatletykę je się na śniada-
nie, na obiad i na kolację.

Jak pan łączył „trenerkę” w czasie, gdy 
był nauczycielem?

Szkoła umożliwiała mi działalność 
w lekkoatletyce. Nigdy nie było pro-
blemów. Był taki czas, gdy do szkoły 
w Grubnie uczęszczało siedmiu me-
dalistów Mistrzostw Polski. W tym 
wypadku obopólne zrozumienie było 
bardzo potrzebne. Ale myślę, że naszy-
mi sukcesami przyciągaliśmy młodzież 
do Grubna.

Jak pan przyjął decyzję o przyznaniu 
tytułu „Zasłużony dla miasta 
Chełmna”?

Cieszę się, że zostałem docenio-
ny i mój dorobek dostrzeżono. Cieszę 
się, że nie tylko udało się wywalczyć 
dla Nadwiślanina i miasta Chełmna 
tyle medali Mistrzostw Polski, ale też, 
że wyczynowe uprawianie sportu po-
mogło w życiu wielu młodym ludziom. 
A byli też tacy, którzy gdyby nie sport, 
to nie ukończyliby szkoły średniej.

Dlaczego warto uprawiać sport?
Żeby się rozwijać, osiągać sukcesy, 

spełniać marzenia. Żeby wywodząc się 
z tak niewielkiego środowiska i będąc 
zwykłym szarym człowiekiem mogło 
zostać kimś i zdobyć medal Mistrzostw 
Polski.

Dziękuję za rozmowę.

W trzech ostatnich sezonach podopieczni Jana Kensika zdobyli ponad  
30 medali Mistrzostw Polski, z prawej jeden z medalistów Szymon Złotowski

Lekkoatletyka to praca i pasja Jana Kensika. Szkoleniowiec cieszy się ogromnym 
autorytetem wśród zawodników

W życie klubu aktywnie zaangażowana jest żona Jana Kensika, Danuta
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Zbudował potęgę chełmińskiej 
lekkoatletyki. Miał zostać weterynarzem
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KLAUDIA PEPLIŃSKA (KP)

Dorastał wśród warkotów silników – 
tych dobiegających z warsztatu ojca, 
i tych unoszących się nad pierwszym 
w mieście torem motocrossowym 
przy ul. Gorczyckiego, gdy 
kibicował mu podczas zawodów 
motorowych. Od dziecka nasiąkał 
miłością do sportu i motoryzacji. 
Dziś Władysław Knap ma na swoim 
koncie 59 sezonów sportowych,  
40 lat kierowania własnym 
warsztatem i 30 prezesowania 
Klubowi Motorowemu Wisła 
Chełmno. Nie mówi stop, sięga 
po więcej, a my pytamy: jak to się 
robi?

Klaudia Peplińska: Był rok 1946, gdy 
pana ojciec – Franciszek Knap, przy 
ul. Toruńskiej 14 uruchomił jeden 
z pierwszych po wojnie warsztatów 
samochodowo-motocyklowych 
w Chełmnie. W tym samym roku 
doczekał się syna.

Władysław Knap: W domu na To-
ruńskiej wszystko się zaczęło. Matka 
ojca kupiła go w międzywojniu, więc 
w naszych rękach jest już od niemal 
stu lat. W nim się urodziłem, wycho-
wałem, mieszkam i pracuję do dziś. 
Niedługo po wojnie ojciec zajął się 
otwarciem warsztatu. W tamtych 
czasach samochody w mieście moż-
na było policzyć na palcach obu rąk 
– parę taksówek, kilka samochodów 
prywatnych, większość z demobilu 
[sprzęt wojskowy pozostały po zde-
mobilizowaniu wojska lub ten, któ-
ry wyszedł z użycia – przyp. red.]. 
Pamiętam, jak uczniowie ojca zimą 
robili dla mnie i kolegów sanki. Zgar-
nialiśmy je z warsztatu i biegliśmy 
zjeżdżać z górki na Osnowskiej. Przy 
ul. Toruńskiej 14 funkcjonowała też 
pierwsza powojenna wulkaniza-
cja prowadzona przez brata ojca – 
o tym mało kto dziś pamięta.

„Kibicowałem 
ojcu jeszcze 
na rękach matki, 
a już w latach 50. 
i na początku 60. 
byłem na każdych 
zawodach”.

Przed wojną była jeszcze linia 
autobusowa.

Tak, pierwsza prywatna linia au-
tobusowa na trasie Chelmno – Czar-
że – Fordon – Bydgoszcz. Założył 
ją mój ojciec z mężem swojej siostry, 
Aleksandrem Bogaczykiem. Powoła-
li spółkę, kupili autobus i zaczęli reali-
zować kursy. Na ten zakup cały dom 
poszedł pod zastaw – teraz powie-
działoby się pod hipotekę. Gdy zdję-
cie ojca przy autobusie pojawiło się 
na festiwalowej wystawie starych fo-
tografii na ogrodzeniu terenu po Po-
wiatowym Domu Kultury, moi dawni 
uczniowie pytali, „Majster, to ojciec? ”, 
bo fakt, naszego podobieństwa ukryć 
się nie da. Motoryzacyjne tradycje 
w rodzinie są od zawsze. Od urodze-
nia nasiąkałem więc branżą samo-

chodową i chwilę później sportem 
motorowym.

W 1947 r. powstał w Chełmnie Klub 
Motorowy Wisła. Kibicował Pan 
na torze zanim nauczył się dobrze 
chodzić.

W zasadzie tak, kibicowałem ojcu 
jeszcze na rękach matki, a już w latach 
50. i na początku 60. byłem na każ-
dych zawodach. Tor motocrossowy 
znajdował się przy strzelnicy na ul. 
Gorczyckiego, na terenie dzisiejsze-
go cmentarza komunalnego. Mieliśmy 
w domu motocykl z koszem, mogliśmy 
więc zjeżdżać na dół całą trójką. Ojciec 
w sezonie 1947/48 był mistrzem Po-
morza na żużlu. Oglądałem te mi-

strzostwa jako ponadroczne dziecko. 
Odbywały się w Bydgoszczy, Toruniu, 
Grudziądzu, Świeciu i w Chełmnie. 
Żużlowe zawody u nas organizowa-
no na stadionie, o czym też mało kto 
dziś pamięta. Dobrze pamiętał jed-
nak m.in. Tadeusz Schmelter – zawod-
nik, a później trener i prezes MLKS 
Nadwiślanina Chełmno, wspomina-
jąc mojego ojca przechadzającego się 
po stadionie z cygarem. Klub Motoro-
wy Wisła powołali rzemieślnicy zrze-
szeni przy Cechu Rzemiosł Różnych 
w Chełmnie m.in. Tadeusz Spandow-
ski – ojciec znanego nam dziś stomato-
loga, Jan Malinowski – syn założyciela 
chełmińskiej drukarni Franciszka Ma-
linowskiego, mój ojciec Franciszek 

Knap i wielu innych. Oprócz różnych 
form pracy rzemieślniczej, którą zaj-
mowali się na co dzień, połączyła ich 
miłość do sportu motorowego. Jak 
to mówię – udało się, bo wszyscy mie-
li etylinę we krwi. W trudnych czasach 
stworzyli coś, co trwało do 1963 r. 
Klub rozwiązał się mniej więcej rok 
po śmierci mojego ojca. Odszedł 
po chorobie, nie wiedząc, że wybiorę 
tę samą drogę, i że tę samą wybierze 
potem jego wnuk.

Kiedy po raz pierwszy wsiadł Pan 
na motocykl?

Przy każdej okazji, gdy mogłem – 
już jako kilkuletni chłopiec, jednak 
tylko przymierzając się do maszy-
ny, na poważnie jako nastolatek. Za-
częłam jeździć na swoim prywatnym 
motocyklu i mniej więcej w 1963 r. 
zaproponowano mi jazdę w Wojsko-
wej Sekcji Motorowej Pomerania, 
która powstała przy Jednostce Woj-
skowej 1955 w Chełmnie. Musieli za-
uważyć, że mam do tego smykałkę. 
W międzyczasie kończyłem naukę za-
wodu i rozpocząłem pracę. Przez 17 
lat jako cywil pracowałem w warsz-
tatach samochodowych JW przy  
al. 3 Maja. Wkrótce sport motorowy 
zaczął się rozwijać, słabsze kluby jed-
nostek zlikwiwano i los rzucił mnie 
do Zawiszy Bydgoszcz. Ścigałem się 
tu w latach 1967–1974. Potem na dwa 
sezony trafiłem do Człuchowa – tu po-
znałem żonę i w 1977 roku wzięliśmy 
ślub. Mimo różnych klubów, cały czas 
mieszkałem i pracowałem w Chełm-
nie.

No właśnie. Kobiety…
Gdyby nie żona, to wszystko mo-

głoby potoczyć się inaczej. Basia 
ma również etylinę we krwi. Teść był 
członkiem zarządu człuchowskiego 
klubu motorowego, jej brat się w nim 
ścigał. Tym sportem nasiąkała więc 
także od dziecka, i choć dziś jest tech-
nikiem dentystycznym (czasami się 
śmieję, że połowa Chełmna chodzi 
w jej uśmiechu), to jednocześnie sę-
dzią klasy państwowej i sekretarzem 
naszego klubu. Stoi z nami za organi-
zacją każdych zawodów. Moja matka 
również wspierała ojca, ale właściwie 
duchowo. Zajmowała się domem i pa-
miętam, jak okropnie bała się o niego, 
gdy startował w zawodach. Była jed-
nak kobietą o wielkim spokoju. Dosko-
nale mówiła po francusku. Potem bała 
się tak o mnie.

Najpiękniejszy moment na torze?
Zdecydowanie ściganie się w kadrze 

narodowej. W 1970 i 1971 r. byłem re-
prezentantem kraju na mistrzostwach 
Polski. Świetne warunki miałem tak-
że w swoich klubach. W Bydgoszczy 
byłem jednym z lepszych zawodni-
ków, w Człuchowie zawodnikiem nu-
mer jeden.

Po 15 latach zakończył Pan działalność 
jako czynny zawodnik – został 
na torze jako trener (w tym kadry 
narodowej w nieistniejącym już 
biathlonie motocyklowym) i sędzia. 
W 1982 r. otworzył swój warsztat 
samochodowy – w miejscu, w którym 
dawniej funkcjonował warsztat ojca. 

Dziesięć lat później reaktywował Klub 
Motorowy Wisła Chełmno. Historia 
zatoczyła koło.

W stanie wojennym odszedłem 
z pracy w jednostce, chciałem być sa-
modzielny i otworzyłem swój warsz-
tat. Byłem młody, więc mogłem 
ryzykować. Choć łatwo nie było, była 
jednak chęć do pracy i dobry klimat, 
bo wówczas rzemieślnicy sobie po-
magali – jeden drugiemu pożyczył, 
gdy nie miał na podatek do urzędu 
skarbowego. Dziś doczekałem się po-
nad osiemdziesięciu czeladników po-
bierających nauki w moim warsztacie. 
To duża satysfakcja móc uczyć kogoś 
zawodu. W 1992 r. reaktywowałem 
klub – wówczas funkcjonował przy 
Chełmińskim Domu Kultury kierowa-
nym przez Piotra Korzeckiego. Choć 
klub miał swoją tradycję, zaczynali-
śmy od zera.

Ale z optymizmem.
Niepoprawnym. Poza tym chęcią 

do pracy i jak zawsze – spotykaniem 
na naszej drodze ludzi, którym w ży-
łach również płynęła etylina. Zaczyna-
liśmy na starych motocyklach. Kiedy 
pojechaliśmy na pierwsze zawody, 
to byli i tacy, co głośno się śmiali: „Wi-
sła! Na czym wy żeście wyjechali?!”. 
Ale gdy od 1999 r. do 2006 r. zdo-
byliśmy 8 tytułów klubowego 
mistrza Polski w motocrossie, prze-
praszali i nisko się kłaniali. Przez  
20 lat w klubie ścigał się mój syn, kil-
kakrotny medalista Mistrzostw Polski. 
Do dziś zawodnicy Wisły zdobyli 54 
medale Mistrzostw Polski i 19 w cross 
country. Zawsze mówiłem, że sport 
motorowy jest widowiskiem wyjątko-
wym, a darczyńcy się znajdą i znaleźli, 
na czele z panem Markiem Karwanem. 
Dziś to już ponad 30 lat istnienia klubu. 
Wspiera nas miasto i sponsorzy. Mamy 
klimat, aby jechać po więcej.

Tym wszystkim zapracował Pan sobie 
na tytuł „Zasłużonego dla Miasta 
Chełmna”. Jakie to uczucie odbierać 
takie wyróżnienie?

Coś niesamowitego. Gdy burmistrz 
poinformował mnie, że złoży wnio-
sek o nadanie mi tego tytułu, byłem 
poruszony. Ktoś tę pracę zobaczył, do-
cenił i to jest prawdziwy zaszczyt. 
Dziękuję za to wyróżnienie również 
kapitule i Radzie Miasta Chełmna. Pa-
sjonatów w Chełmnie nigdy nie bra-
kowało i chełmiński sport dobrze 
to czuje. Takie wyróżnienia to docenie-
nie tej pasji i wielu wyrzeczeń, które 
za każdą pasją stoją.

Zaczyna Pan 59. sezon i myśli nad 
kolejnymi. Teraz więc wreszcie 
zapytam, jak to się robi?

Sport mnie napędza, a część tej 
siły mam po prostu w genach. Patrzę 
na zdjęcia sprzed lat, kiedy jako kilku-
letni chłopak wsiadam na motocykl czy 
podglądam pracę uczniów ojca i myślę, 
że nie mogło być inaczej. Już dziś zapra-
szam mieszkańców na tor w Chełmnie 
– 17 września odbędzie się Finało-
wa Runda Mistrzostw Polski w moto-
crossie.

Gratuluję i bardzo dziękuję 
za rozmowę.

Pasję i zapał ma we krwi
ZASŁUŻENI  DLA MIASTA CHEŁMNA

Władysław Knap – prezes KM Wisła Chełmno, dyrektor zawodów, trener 
i sędzia w jednym

Pierwsze przymiarki do motoru

Transport na trasie Chełmno-Bydgoszcz-Chełmno (drugi od lewej Franciszek Knap)
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Mażoretki na medal

Mażoretki Chełmińskiego Domu 
Kultury zachwyciły podczas 
Mistrzostw Polski w Kętrzynie. 
Do Chełmna wróciły z 27 tytułami. 
W ostatni weekend maja 
wyruszyły na Mistrzostwa Europy. 
Tu także odniosły sukces

W 2022 r. chełmińskie mażo-
retki zaprezentowały swoje 

umiejętności w zawodach na arenie 
krajowej i międzynarodowej, w for-
mie stacjonarnej oraz formule on-
line, za każdym razem zdobywając 
wysokie lokaty. Podczas Mistrzostw 
Polski w Węgorzewie (23.04.2022 r.) 
dziewczęta wywalczyły 12 złotych 
medali, 10 srebrnych i 7 brązowych. 
Z kolei z Mistrzostw Świata w Cri-

kvenicy (Chorwacja) przywiozły 
łącznie 8 tytułów Mistrza Świata: je-
den tytuł Vice Mistrza Świata, dwa 
tytuły II Vice Mistrza Świata, pięć V 
miejsc oraz dwa VI. A to tylko część 
ich osiągnięć.

Ten pochodzący z Francji rodzaj 
tańca wzbudza w naszym mieście 
coraz większe zainteresowanie. Ze-
spół rozwija się, a z roku na rok licz-
ba uczestniczek rośnie. Obecnie 
są to 73 dziewczyny trenujące w 6 
grupach wiekowych: przedszkola-
ków, kadetek młodszych, kadetek 
starszych, juniorek, seniorek oraz 
mam mażoretek.

Tegoroczny sezon dziewczęta roz-
poczęły 6 maja Mistrzostwami Pol-
ski w Kętrzynie, gdzie na zawodach 
po raz kolejny udowodniły swoją 

siłę, wielokrotnie stając na podium. 
Mażoretki Chełmińskiego Domu 
Kultury zdobyły siedemnaście tytu-
łów Mistrzyń, sześć I Vice Mistrzyń 
oraz cztery II Vice Mistrzyń Polski. 
W zawodach udział brało 25 zespo-
łów z 270 choreografiami.

W dniach 27–28 maja zaprezen-
towały się z kolei na Mistrzostwach 
Europy w czeskich Teplicach. Po-
ziom konkurencji był bardzo wyso-
ki, a naszym reprezentantkom udało 
się sięgnąć po medale aż 9 razy! Raz 
po złoto, trzy razy po srebro i pięć 
razy po brąz.

Zespół  będzie  gospodarzem  
V Konfrontacji Zespołów Mażoret-
kowych – Otwartego Pucharu Pol-
ski.

Julia Kurantowicz (JK)

Zespół Pieśni i Tańca „Pomorze” 
w sierpniu wystąpi na festiwalu 
w Chorwacji. Przed wyjazdem 
choreografie zespołu będziemy 
mogli oglądać podczas wakacyjnych 
wydarzeń w mieście

Zespół Pieśni i Tańca „Pomorze” 
to pasjonaci polskiego folkloru, 

którzy swoją działalnością chcą oca-
lić od zapomnienia polską tradycję 
zawartą w tańcach, śpiewie oraz bo-
gatej kolorystyce strojów. Zespół liczy 
64 tancerek i tancerzy podzielonych 
na trzy grupy wiekowe: dziecięcą, 
młodzieżową i reprezentatywną.

„Pomorze” ma na swoim koncie 
wiele osiągnięć, regularnie koncertuje 
w regionie, kraju i w Europie. Obecnie 
zespół przygotowuje się do repre-
zentowania Polski i Chełmna na VIII 
Międzynarodowym Festiwalu „Lato 
w Adrii” (VIII „Summer in Adria” Mu-
sic Festival), odbywającym się w Sel-
ce w Chorwacji. Zaproszenie na takie 
wydarzenie jest dla reprezentantów 

każdego kraju dużym wyróżnieniem. 
ZPiT „Pomorze” intensywnie przygo-
towuje się do występów, pracuje nad 
nowymi choreografiami.

Przed wyjazdem, w ramach Wi-
bracji Letniego Przesilenia z zespo-

łem zaprosimy na Noc Sobótki, która 
25 czerwca odbędzie się nad Jeziorem 
Starogrodzkim, a w dniach 7–9 lipca 
na Międzynarodowe Spotkania z Folk-
lorem i Jarmark Jaszczurczy.

JK
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Konfrontacje Zespołów Mażoretkowych odbędą się w Chełmnie 9 września

ZPiT „Pomorze” w przyszłym roku będzie obchodzić swoje 45-lecie
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Wakacyjny  
sezon z ChDK
Lato jak co roku będzie obfitować w liczne kulturalne wydarzenia. Sezon 
rozpoczną Wibracje Letniego Przesilenia, a zakończą Konfrontacje Zespołów 
Mażoretkowych. Zachęcamy spędzić go z Chełmińskim Domem Kultury

Bartosz Kącki (BK)

Pomorze będzie 
reprezentować Chełmno 
w Chorwacji

HARMONOGRAM WYDARZEŃ
CZERWIEC

24–25 czerwca Wibracje Letniego Przesilenia
Otwarcie sezonu letniego

24 czerwca Noc Świętojańska nad Jeziorem Starogrodzkim

25 czerwca Koncerty na rynku

LIPIEC

7–9 lipca

XII Międzynarodowe Spotkania z Folklorem, XXIV Chełmiń-
ski Jarmark Jaszczurczy
Przemarsz zespołów ul. Grudziądzką, prezentacje na ryn-
ku, jarmark.

10–21 lipca Warsztaty wakacyjne w Chełmińskim Domu Kultury

23 lipca

Polska od  Kuchni – Festiwal Kół Gospodyń Wiejskich  
(Rynek)
Rywalizacja Kół Gospodyń Wiejskich Województwa Kujaw-
sko-Pomorskiego. Prezentacje, degustacje, koncert w ra-
mach letniej trasy telewizyjnej „Roztańczona Polska”.

29 lipca Secret Garden
III edycja cyklu kameralnych koncertów w plenerze.

SIERPIEŃ

26–27 sierpnia
Bye Bye Holiday – Zakończenie Wakacji
Wydarzenie kończące sezon wakacyjnych wydarzeń. Warsz-
taty, animacje, koncerty.

WRZESIEŃ

9 września
V Konfrontacje Zespołów Mażoretkowych – Otwarty Pu-
char Polski
Prezentacje zespołów na rynku.

Sezon wydarzeń wakacyjnych rozpocznie Noc Świętojańska
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W wakacje nie zabraknie również koncertów na rynku
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Muzeum chce stworzyć 
z mieszkańcami  
wystawę o Piotrowiczu
Każdego roku Muzeum Ziemi 
Chełmińskiej w Chełmnie 
przygotowuje średnio od 8 do 10 
ekspozycji czasowych. Prezentują 
one nie tylko twórczość różnych 
artystów, ale przede wszystkim 
lokalną historię, biografie 
zasłużonych osób, czy ważne dla 
miasta wydarzenia. Tym razem 
chełmińscy muzealnicy chcą 
przybliżyć postać Antoniego 
Piotrowicza, a mieszkańcy mogą 
w tym pomóc

W drugiej połowie roku Muzeum 
Ziemi Chełmińskiej planuje 

wystawę czasową oraz publikację 
prezentujące życie i twórczość miej-
scowego malarza Antoniego Pio-
trowicza (1869–1923), a także jego 
córki Ireny Piotrowicz (1900–1923), 
również malarki.

W ostatnich latach zbiory instytucji 
wzbogaciły się o kilka fotografii pre-
zentujących rodzinę Piotrowiczów, 
jak i dzieł autorstwa malarza i jego 
córki. Chcąc jednak w jak najszer-
szym zakresie przybliżyć postaci 
i ich twórczość, muzeum zwraca się 
do mieszkańców Chełmna i okoli-
cy o udostępnienie do powyższego 
przedsięwzięcia posiadanych obra-
zów i pamiątek związanych z życiem 

i twórczością tychże artystów. Może 
w rodzinnych archiwach lub albu-
mach odnajdą Państwo elementy 
związane z przedwojennymi dzieja-
mi rodziny Piotrowiczów.

Szczegółowych 
informacji udzielają 

Anna Soborska-
Zielińska i Anna 

Grzeszna-Kozikowska 
pod nr tel. 56 686 16 41.

Anna Grzeszna-Kozikowska (AGK)

KULTURA I  SPOŁECZEŃSTWO

Kolejne tajemnice ratusza odkryte
Zakończył się I etap prac 
konserwatorsko-restauratorskich 
w Sali Ślubów chełmińskiego 
ratusza. Potwierdza, że dokonane 
odkrycia to oryginalne elementy 
wystroju ówczesnej Sali Sądowej, 
które powstały w XVI w. podczas 
przebudowy dawnej siedziby władz 
miasta

Chełmiński ratusz to jedna z perełek 
wśród zabytków Polski. Na prze-

strzeni dziejów prace konserwator-
skie przeprowadzano tu wiele razy. 
W XX w. kontynuowane były w latach 
50., a także na przełomie lat 70. i 80., 
kiedy obiekt adaptowany był na sie-
dzibę Muzeum Ziemi Chełmińskiej. 
Obecnie dużym wyzwaniem są prace 
konserwatorsko-restauratorskie pro-
wadzone w Sali Ślubów, czyli dawnej 
Sali Sądowej.

Zakończył się już pierwszy etap tego 
przedsięwzięcia. Dzięki środkom ze-
wnętrznym w wysokości 200 tys. zł po-
zyskanych z Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Kujawsko-Pomorskiego 
oraz środkom własnym – Muzeum Zie-
mi Chełmińskiej, udało się zrealizować 
pierwszą część obejmującą prace kon-

serwatorskie, zgodnie z programem 
konserwatorskim i decyzją Wojewódz-
kiego Urzędu Ochrony Zabytków w To-
runiu. Wykonanie tego przedsięwzięcia 
powierzono firmie Owsiany Krzysztof 
Konserwacja i Restauracja Dzieł Sztu-
ki. Dodatkowe środki (100 tys. zł), po-
zyskane jako dotacja celowa z miasta 
Chełmna, pozwoliły także na moderni-
zację instalacji elektrycznej, grzewczej 
i przeciwpożarowej znajdujących się 
w tym pomieszczeniu.

O malarstwie natynkowym w daw-
nej Sali Sądowej wspominają materiały 
źródłowe, głównie rękopis z ok. 1700 r. 
zatytułowany: „Symboles et Inscriptio-
nes In pretorio Culmensi”, które stały 
się przyczynkiem do podjęcia działań 
przez pracowników muzeum. Efekty 
prac konserwatorskich I etapu w obec-
nej Sali Ślubów potwierdzają, że doko-
nane odkrycia to oryginalne elementy 
wystroju ówczesnej Sali Sądowej, któ-
re powstały w XVI w. podczas prze-
budowy tej dawnej siedziby władz 
miasta. Należy przypuszczać, że dwa 
pomieszczenia przyległe do tego po-
mieszczenia (przedsionek oraz Sala 
Tajnych Narad) również posiadają ele-
menty wystroju z tego samego okresu, 
co może potwierdzić spójność całego 
skrzydła renesansowego parteru cheł-
mińskiego ratusza.

W tym roku Muzeum Ziemi Cheł-
mińskiej będzie starać się o zdobycie 
środków na II etap – prace restaurator-
skie – mające na celu stworzenie pro-
jektu, retusz i rekonstrukcję dekoracji 
malarskiej sklepienia w Sali Ślubów 
oraz przywrócenie oryginalnej kolory-
styki ścian. Dodatkowe środki na prace 
w przedsionku oraz Sali Tajnych Narad 
pozyskano od sponsora – firmy Mon-

di oraz dotacji budżetowych – Powia-
tu Chełmińskiego oraz Wojewódzkiego 
Konserwatora Zabytków w Toruniu 
(dalsze prace konserwatorskie rene-
sansowego skrzydła).

Etap II – retusz i rekonstrukcja de-
koracji malarskiej w obecnej Sali 
Ślubów (dawnej Sali Sądowej) przy-
wróciłyby tożsamość historyczną 
tego pomieszczenia i utracony przed 
laty walor estetyczny. Planowane pra-
ce restauratorskie to duże wyzwanie 
dla wykonawców. Stan zachowania 
dawnej warstwy malarskiej odkry-
tej podczas prac konserwatorskich 
wymagał niezwykłej cierpliwości 
i dokładności w trakcie odsłaniania. 
Planowany II etap – restauracja – 
to wnikliwe prześledzenia zacho-
wania form i stworzenie projektu 
rekonstrukcji lub aranżacji, który 
w warstwie rysunkowej i malarskiej 
najwierniej zbliży się do charakteru 
eksponowanej dekoracji. Działania 
te pozwolą nie tylko na wskrzesze-
nie historycznej wartości obiektu, ale 
także na podniesienie atrakcyjności 
turystycznej jedynego w wojewódz-
twie kujawsko-pomorskim gotycko-
-renesansowego ratusza.

Adam Jendryczka (AJ)
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Spacerkiem 
po Chełmnie
Co roku przyciągają zarówno 
turystów, jak i mieszkańców 
ciekawych historii miasta – dla 
wielu z nich niedzielne spotkania 
z przewodnikami to już rytuał. 
I w tym roku pospacerujemy 
w sezonie. Trwa kolejna edycja 
„Spacerków po Chełmnie”

W roku ważnych rocznic – 550. 
rocznicy urodzin Mikołaja Ko-

pernika i powołania Akademii Cheł-
mińskiej oraz 790. rocznicy lokacji 
Chełmna, program „Spacerków” za-
powiada się niezwykle ciekawie. Pre-
zentujemy harmonogram spotkań 
z przewodnikami Koła Przewodników 
PTTK w Chełmnie do końca lipca.

 • 11 CZERWCA (NIEDZIELA): „Dwóch 
oponentów – północno-wschod-
nia część miasta” (na trasie m.in. ul. 
Kościuszki, SP nr 1, Plac Wolności). 
Przewodnik Sławomir Grabowski

 • 17 CZERWCA (SOBOTA): „Obej-
mij gotyk z Kopernikiem” – Śladami 
Średniowiecza, Hanzy i Kopernika 
w Chełmnie (na trasie m.in. układ 
urbanistyczny, rynek, Akademia 
Chełmińska, klasztor). Przewodnik 
Elżbieta Pawelec

 • 18 CZERWCA (NIEDZIELA): „Śre-
dniowieczna gotycka zabudowa 
Chełmna z czasów Hanzy” (na tra-
sie m.in. kościół podominikański, 
mury obronne, Brama Grudziądz-
ka). Przewodnik Joanna Stolarska 
– Kurowska

 • 25 CZERWCA (NIEDZIELA): „100-le-
cie przybycia 66. Kaszubskiego Puł-
ku Piechoty do Chełmna” (na trasie  
m.in. kościół garnizonowy, koszary 
przy al. 3 Maja, Pomnik Kaszubski). 
Przewodnik Władysław Flieger

 • 2 LIPCA (NIEDZIELA): „Kult Mat-
ki Bożej Bolesnej w Chełmnie” 
(na trasie m.in. Studzienka, Brama 
Grudziądzka, fara). Przewodnik  
Jarosław Nowak

 • 9 LIPCA (NIEDZIELA): „Dzieje ze-
społu klasztornego w Chełmnie 
i związki rodziny Mikołaja Koperni-
ka z chełmińskimi benedyktynkami” 
(na trasie m.in. zespół klasztorny). 
Przewodnik Jolanta Jaszczak

 • 16 LIPCA (NIEDZIELA): „Pamię-
ci Małgorzaty Kowalskiej” – wyciecz-
ka rowerowa do Nawry. Przewodnik 
Sławomir Grabowski

 • 23 LIPCA (NIEDZIELA): „Śladami 
Antoniego Piotrowicza, w 100-lecie 
śmierci artysty” (na trasie m.in. fara, 
cmentarz parafialny, ul. Grudziądz-
ka). Przewodnik Sławomir Gra-
bowski

 • 30 LIPCA (NIEDZIELA): „Układ 
urbanistyczny Chełmna – kwartał 
mniejszy i większy” (na trasie m.in. 
kościół Ducha św., mury obronne, 
Brama Grudziądzka). Przewodnik 
Władysław Flieger

Zbiórka uczestników 
o godz. 11.00 przed 

ratuszem. Udział bezpłatny.

KP

CZY WIESZ, ŻE?

Antoni Piotrowicz urodził się 17 stycznia 1869 r. w Chełmnie. Tu uczęszczał do miejscowych szkół. Pierwsze szlify arty-
styczne otrzymał u ojca artysty – pozłotnika, następnie wyjechał do Niemiec i Włoch, gdzie rozwijał swój talent. Po powro-
cie do Chełmna aktywnie uczestniczył w życiu kulturalnym i narodowym miasta. Był m.in. współzałożycielem Towarzystwa 
Gimnastycznego „Sokół”. Malował głównie portrety zasłużonych chełminian, kopie dzieł innych mistrzów, a także obrazy 
o treści religijnej. W twórczości artysty odnajdziemy również wątek patriotyczny. Początkowo pracownia malarza znajdo-
wała się przy ul. Grudziądzkiej 21, a następnie przy ul. Kościuszki 1. Tu nie tylko tworzył, ale również udzielał lekcji malar-
stwa i rysunku. Zmarł 24 lipca 1923 r. i pochowany został w rodzinnym grobowcu na cmentarzu parafialnym.
Ukochaną córką Antoniego była Irena, która odziedziczyła po ojcu talent artystyczny. Z nią Piotrowicz wiązał wiel-
kie nadzieje. Pragnął, aby kontynuowała jego dzieło. Irena Piotrowicz urodziła się 7 października 1900 r. w Chełmnie. 
Od wczesnej młodości pobierała nauki rysunku i malarstwa u swojego ojca. Wykazywała się dużymi umiejętnościami 
i zdolnościami malarskimi. Podobnie jak ojciec malowała m.in. kopie dzieł innych mistrzów. Zmarła 8 czerwca 1923 r. 
w Chełmnie. Również jej prace odnajdziemy w zbiorach Muzeum Ziemi Chełmińskiej.

Odkrywki konserwatorskie prezentuje 
dyrektorowi Adamowi Jendryczce 
konserwator Krzysztof Owsiany
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Antoni Piotrowicz w pracowni malarskiej z córkami Wandą i Ireną, ok. 1915 r.
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Szósty rok 
Galerii Jednego Obrazu
W Miejskiej Bibliotece 
Publicznej im. Walentego 
Fiałka w Chełmnie trwa 
kolejna edycja Galerii 
Jednego Obrazu. W marcu 
swoją pracę zaprezentował 
Henryk Polasik – członek 
grupy plastyków 
Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku, którzy cyklicznie 
wystawiają tu swoje 
dzieła. Do 20 czerwca 
podziwiać można obraz 
Krystyny Witos

Od 2018 r. w bibliotece co dwa 
m i e s i ą c e  p r e z e n t o w a n e 

są obrazy artystów zamieszku-
jących i tworzących na terenie 
naszego miasta. Najczęściej jest 
to twórczość grona plastyków 
Uniwersytetu Trzeciego Wieku, 
działającego przy Chełmińskim 
Domu Kultury.

Od 2  marca w wypożyczalni 
dla dorosłych można było oglą-
dać pracę autorstwa Henryka Po-
lasika, słuchacza UTW i członka 
grupy plastycznej .  Utrzymany 
w stonowanej kolorystyce obraz 
zachwycał dynamiką, jednocze-
śnie przypominając oglądającym 
o sile natury, żywiołu. Dzieło Pana 

Henryka Polasika prezentowane 
było do 25 kwietnia.

27 kwietnia w wypożyczalni za-
wisł obraz Krystyny Witos – także 
członkini grupy Plastyków Uniwer-
sytetu Trzeciego Wieku. Obraz 
jest kadrem doskonałości natu-
ry. Wyrzucone przez morze drze-
wo zostało pomalowane światłem 
eksponując jego wszystkie faktu-
ry i nadając widokowi wyjątkowej 
głębi. Pracę można oglądać na par-
terze biblioteki do 20 czerwca.

Alina Śliwińska (AŚ)

Mój wyjątkowy  
tydzień z Tessą
Recenzja książki Anny Woltz

Powieść holenderskiej pisar-
ki Anny Woltz, ciepła i zabaw-

na opowieść na rodzinne wieczory, 
czeka na młodszych i starszych czy-
telników w Oddziale dla Dzieci 
i Młodzieży chełmińskiej biblioteki

Główny bohater, Samuel, wraz 
z rodzicami i bratem spędza ma-
jówkę na wyspie Texel. Sielski wy-
poczynek przerywa migrena mamy 
chłopca, a później wypadek brata, 
na skutek którego chłopcy trafia-
ją do szpitala. Tam, w oczekiwaniu 
na pomoc medyczną, Samuel po-
znaje Tessę – córkę asystentki le-
karza. Pod wpływem dziewczynki 
bohater uczy się radzić sobie z po-
nurymi myślami dotyczącymi 

śmierci i wynikającymi z nich trud-
nymi emocjami, np. samotnością.

To ciepła, zabawna opowieść 
o przyjaźni, o dzieleniu się pro-
blemami, które, gdy odpowiednio 
głośno wybrzmią, tracą na wadze 
i nie przerażają. Anna Woltz wpla-
ta w opowieść holenderską kultu-
rę, zwyczaje, ucząc tym otwartości, 
szacunku i zrozumienia dla drugie-
go człowieka. Na podstawie książ-
ki powstał film pt. „Niezwykłe lato 
z Tess”, nagrodzony m.in. na Mię-
dzynarodowym Festiwalu Filmo-
wym w Berlinie. Polecamy książkę 
do wspólnego, rodzinnego czyta-
nia.

Alina Śliwińska

Trzy zimy
Recenzja książki Magdaleny Kopeć

„Trzy zimy” to debiut lite-
racki Magdaleny Kopeć, 

historyczki z wykształcenia 
i muzealniczki z zawodu. To po-
wieść wielowątkowa, o bogato 
przedstawionym tle historycz-
nym. Wędrujemy z autorką przez 
czas, poznajemy stare zwyczaje 
i dawno zapomniane przysma-
ki. Ale nie jest tylko miło i re-
fleksyjnie. Pojawiają się ludzkie 
dramaty, rozstania, kłamstwa, 
ucieczki, śmierć, choroby i zbli-
żające się powstanie stycznio-
we. Głównym wątkiem, wokół 
którego autorka zbudowała opo-
wieść, jest miłość. Protagonist-
ka Marianna Sobierajska – córka 
wielkiego patrioty i ziemianina, 
lokuje uczucia w szlachcicu An-
drzeju Rohowie. Narzeczonym 
wprost idealnym. Rohow jest 
wykształcony, zaradny, niezwy-
kle przedsiębiorczy. Ma jednak 
skazę – narodowość.

M a g d a l e n a  K o p e ć  p o r u -
sza w „Trzech zimach” wie-
le współczesnych problemów; 
m.in. ocenianie ze względu na po-
chodzenie czy płeć. Kobiety, któ-
re są jedynie ozdobą mężczyzny, 
pomimo dobrego wykształce-
nia, zostają pozbawiane głosu 
i decyzyjności. Marianna, choć 
na początku zdaje się wpisywać 
w konwenanse, zostaje niejako 
zmuszona dojrzeć i podejmować 
samodzielne, odpowiedzialne de-
cyzje. Możemy zaobserwować jej 
przemianę oraz to, jak ścierają się 
pokolenia.

D e b i u t  M a g d a l e ny  Ko p e ć 
to przede wszystkim historia 
romantyczna, jednak nieprzy-
tłaczająca przesadą. Ukazuje nie-
śpiesznie, zmieniające się wraz 
z wiekiem i doświadczeniem, od-
cienie miłości na tle dziewiętna-
stowiecznej codzienności.

Alina Śliwińska
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Biblioteka w Roku Kopernika
W chełmińskiej bibliotece ostatni 
czas obfituje w wydarzenia 
związane z obchodami Roku 
Mikołaja Kopernika. Do wspólnej 
nauki poprzez zabawę zaprasza 
najmłodszych czytelników

W ramach Roku Kopernikań-
skiego przygotowano opowie-

ści o słynnym astronomie. Pierwszą 
z nich w formie kart do wykorzystania 
w teatrzyku kamishibai, gdzie głów-
nym elementem jest miniatura sce-
ny teatralnej z otworem, w którym 
umieszcza się ilustracje. Osoba czy-
tająca siada za teatrzykiem i przekła-
da karty w niewidoczny dla odbiorcy 
sposób. Umożliwia to skupienie się 
na opowieści, z pominięciem osoby 
czytającego.

„Wstrzymał Słońce, ruszył Ziemię. 
Opowieść o Mikołaju Koperniku za-
interesowaniami pisana” skupia się 
na symbolach, operuje łatwym do zro-

zumienia językiem. Przyciąga wzrok 
wyrazistymi kolorami i elementami 
odwołującymi się do wielu dziedzin, 
na polu których spełniał się Koper-
nik. Opowieść jest wykorzystywana 
podczas tematycznych lekcji biblio-
tecznych.

Druga opowieść (w formie wysta-
wy) „Mikołaj Kopernik 1473 – 1543” 
przygotowana została na pionowych 
kartach o spójnym tle i skupia się 

na życiu Mikołaja Kopernika, kon-
centrując na poszczególnych jego 
fragmentach (jedna karta to jedno 
zdarzenie). Jest kolorowa i pełna ry-
sunków przypominających kredowe, 
a motywem spinającym całość jest 
kosmos. Karty zawierają również 
elementy o charakterze lokalnym. Wy-
stawa dostępna jest dla wszystkich 
odwiedzających bibliotekę.

AŚ

Krystyna Witos

Perspektywy – 9 Hills Festival po raz ósmy 
Trwają przygotowania do  
VIII edycji Perspektywy – 9 Hills 
Festival. Motywem przewodnim 
tegorocznej odsłony będzie 
fantazja 

Festiwal odbędzie się w Chełm-
nie w dniach 11–13 sierpnia. 

Twarzą edycji jest Karol Karnowski 

– chełmnianin, doktor biofizyki Pra-
cownik Instytutu Chemii Fizycznej 
Polskiej Akademii Nauk oraz badacz 
Międzynarodowego Centrum Badań 
Oka w Warszawie.

Wśród przygotowywanych punk-
tów programu m.in.  koncerty, 
spektakle, instalacje oraz otwarte 
podwórka starego miasta.

KP

Henryk Polasik
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Jedna z majowych lekcji bibliotecznych
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Karol Karnowski
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CHCESZ, ABY TWÓJ OBRAZ 
ZAWISŁ W BIBLIOTECE?

Skontaktuj się z  jej pracow-
nikami lub zajrzyj do  regu-
l ami nu ,  k tó r y  z na j dz i e sz 
na  stronie biblioteki. Tema-
tyka i  technika wykonania – 
dowolne. 

KONTAKT POD NR TEL.  
56 676 14 54.
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Bokserzy z halą od miasta
Po reaktywacji boksu w Chełmnie, 
zdobyciu medalu Mistrzostw 
Polski w 2022 r. przez Miłosza 
Ukleję z CHKB, kolejna dobra 
informacja dla środowiska tego 
sportu w naszym mieście. Miasto 
udostępniło na potrzeby klubu 
halę przy ulicy Biskupiej

Brak obiektów to był chroniczny 
problem boksu w historii Chełm-

na. To także z tego powodu pięściar-
stwo na długo zniknęło ze sportowej 
mapy miasta. – Wprawdzie mieliśmy 
dotąd cieplarniane warunki, bo prze-
cież jak wszystkie dotowane kluby 
z Chełmna, dzięki decyzji burmistrza 
i rady miasta mamy hale sporto-
we za darmo, to jednak w naszym 
przypadku nie do końca załatwiało 
to sprawę – mówi Mariusz Błaszkie-
wicz, prezes i trener Chełmińskiego 
Klubu Bokserskiego. – Problemem 
był ring. Rozłożenie go na zawody 
to nie kłopot, ale już na regularne 
treningi tak. Dlatego bardzo zależa-
ło nam, aby mieć obiekt, który będzie 
wyłącznie do naszej dyspozycji. Roz-
mowy z miastem poszły po naszej 
myśli. Władze czują sport. Zrozumia-
ły nasze potrzeby. Potraktowały nas 
poważnie. Ostatecznie dostaliśmy 
w dzierżawę obiekt przy ul. Bisku-
piej. To dla nas przełomowy moment 
– dodaje.

Na potrzeby klubu bokserskiego 
miasto udostępniło pomieszczenia, 
które w ostatnich latach stanowiły 
głównie magazyny. Teraz będą służyły 
sportowcom. – To milowy krok w kie-
runku rozwoju boksu w Chełmnie – 
przyznaje Błaszkiewicz. – Po naszej 
stronie będzie oczywiście administro-
wanie i utrzymanie obiektu, a tak-
że jego drobny remont, ale nasz klub 
ma wielu przyjaciół i dobroczyńców, 
którzy nas wspierają i jestem przeko-

nany, że z ich pomocą to się uda. Naj-
ważniejsze, że nasi zawodnicy będą 
mieli halę na wyłączność. Będziemy 
mogli trenować do woli i kiedy chce-
my – dodaje.

Przypomnijmy, że do reakty-
wacji boksu w Chełmnie po bli-
sko 20 latach doszło w połowie 
2021 roku, a stało się tak dlatego, 
bo sprawy w swoje ręce wziął wła-
śnie Mariusz Błaszkiewicz, były 
pięściarz i trener nieistniejącego 

CHKB (nie mylić z obecnym klu-
bem CHKB).

W 2022 r nieoczekiwanie cheł-
miński klub już doczekał się meda-
lu Mistrzostw Polski. Brązowy krążek 
w młodzikach wywalczył podopiecz-
ny trenera Błaszkiewicza Miłosz Ukle-
ja. – Na pewno nie spodziewaliśmy się, 
że stanie się to tak szybko – przyzna-
je Błaszkiewicz. – Szkoda, że na występ 
w MP seniorów ostatecznie nie zdecy-
dował się Sebastian Ernest, bo kto wie, 

może mielibyśmy dwa krążki. Jeżeli na-
tomiast chodzi o Miłosza, to jest bardzo 
utalentowany – dodaje.

Miłosz Ukleja to tylko jedna z wie-
lu nadziei chełmińskiego pięściarstwa, 
bo w CHKB trenuje sporo młodzieży. 
– Regularnie szkolimy dwudziestkę. 
Część z nich to dziewczyny. W 2023 r. 
planujemy, że dziesiątka będzie regu-
larnie startowała w zawodach. Spore 
nadzieje pokładamy w rozwoju dziew-
cząt. Jedna z nich – Anita Bulińska to ta-
lent czystej wody. Myślę, że już w tym 
roku może być o niej głośno – powie-
dział Błaszkiewicz.

W październiku 2022 r, w Chełm-
nie po latach przerwy odbyły się za-
wody bokserskie. CHKB zorganizował 
je we współpracy z miastem. Zma-
gania pod nazwą I Turniej Bokserski 
„Chełmiński Ring – Pierwszy Krok” 
o Puchar Burmistrza Miasta Chełm-
na zgromadziły w hali sportowej SP 1 
w Chełmnie nadkomplet publiczności 
i pokazały ogromny potencjał pięściar-
stwa w naszym mieście. – Mogę za-
pewnić naszych kibiców, że w 2023 r. 
także planujemy przeprowadzenie 
tych zawodów – zdradza Błaszkiewicz. 
– Pierwszy turniej był udany. Jeden 
z naszych zawodników wygrał walkę. 
Innym się co prawda nie udało, ale było 
blisko. Najważniejsze, że po latach uda-
ło się pokazać w Chełmnie boks i było 
sporo emocji – dodał.

Miłosz Lippki (ML)

Mariusz Błaszkiewicz ze swoim podopiecznym Karolem Witkowskim
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Gigantyczne sukcesy 
chełmińskich tenisistek 
To może być sezon wszech czasów 
LUKS Chełmno. Na podium 
Mistrzostw Polski w tym roku 
stanęły już Julia Rogulska, Malwina 
Słupska i drużyna młodziczek 
(podopieczne trenerów Dariusza 
Koconia i Janusza Błażejewicza), 
a w chełmińskim klubie mówią, 
że to może być jeszcze nie koniec

Pierwsze w tym roku odbyły się 
Mistrzostwa Polski Juniorów. 

Było blisko, ale medali nie udało 
się zdobyć. Drużyna LUKS Chełmno 
(w składzie Wiktoria Przybytkow-
ska, Agnieszka Piłat, Marta Drąg) 
zajęła piąte miejsce. Takie samo wy-
walczyła w deblu Wiktoria Przybyt-
kowska (z zawodniczką z innego 
klubu).

Kolejne Mistrzostwa Polski przy-
niosły sensację. Na podium w Świ-
dwinie stanęła kadetka Malwina 
Słupska, która zajęła trzecie miejsce 
w grze pojedynczej. – Przystępowała 
do turnieju z 21 numerem wśród 64 
najlepszych kadetek Polski. Kolejno 
wyeliminowała zawodniczki z nu-
merami 5 i 12. To sensacja. Cieszymy 
się przeogromnie – powiedział Da-
riusz Kocoń, trener LUKS Chełmno.

Gigantyczny sukces chełmnia-
nie odnieśl i  w Mistrzostwach 
Polski Młodzików w Rzeszowie, 

gdzie sięgnęli po dwa krążki. Za-
częło się od brązowego medalu 
drużyny w składzie Julia Rogulska, 
Greta Kowalik i Natasza Rudolf. De-
cydujący o medalu ćwierćfinał z UKS 
Witniczaninem Witnica przejdzie 
do historii chełmińskiego sportu. 
Decydującą grę przy stanie meczo-
wym 2:2 rozgrywała Natasza Rudolf. 
Przy stanie 2:2 w setach o wszyst-
kim decydował piąty set. Rudolf 
przegrywała już 4:10, ale ostatecz-
nie wygrała 12:10, a LUKS cały mecz 
3:2. – Jeżeli chodzi o taką stawkę, 
to nie przypominam sobie w swoim 
życiu czegoś takiego, żeby w walce 
o medale ktoś wyciągnął cały mecz 
z takiego stanu – powiedział Kocoń.

Julia Rogulska w Rzeszowie do-
rzuciła jeszcze złoty medal w grze 
podwójnej. Jej partnerką w pa-
rze była Natalia Bartoszko z Bro-
nowianki Kraków. – Na taki medal 
czekaliśmy od 2014 roku, gdy zło-
to zdobyła drużyna kadetek – mówi 
Kocoń. – Od tamtego czasu zdoby-
liśmy 30 medali Mistrzostw Polski, 
ale dopiero teraz ponownie złoty 
– dodał.

Czerwcowe wydanie biuletynu 
zamykamy tuż przez MP Żaków. 
Sądzimy, że i tu LUKS będzie mógł 
„rozbić bank”, a my na sierpnio-
wych łamach będziemy pisać o ko-
lejnych sukcesach zawodników.

ML

Stypendia 
sportowe  
po raz trzeci

Burmistrz Chełmna po raz trzeci 
w historii przyznał stypendia 
sportowe. Przedstawiamy 
tegorocznych laureatów

Wręczenia dokonali burmistrz 
miasta Chełmna Artur Mikie-

wicz i przewodniczący Rady Miasta 
Chełmna Wojciech Strzelecki. Sty-
pendia sportowe za wysokie wy-
niki uzyskane w 2022 r. otrzymało 
piętnastu sportowców. Każdy z nich 
przez 9 miesięcy będzie otrzymywał 
po 400 złotych.

Stypendyści na 2023 rok: 
Maja Margiel, Mateusz Margiel, Ka-
jetan Latański, Patrycja Oller, Mi-
łosz Oczkoś, Arkadiusz Schiedel, 
Kamil Marczak, Kamil Stenka, Mar-
tyna Głowacka, Szymon Złotow-
ski, Wiktor Złotowski (wszyscy 
MLKS Nadwiślanin Chełmno, lek-
koatletyka), Wiktoria Przybytkow-
ska, Malwina Słupska (obie LUKS 
Chełmno, tenis stołowy), Miłosz 
Ukleja (CHKB Chełmno, pięściar-
stwo), Jan Rompkowski (KM Wisła 
Chełmno, motocross).

ML

M
IŁ

O
SZ

 L
IP

PK
I

Stypendyści podczas uroczystego wręczenia stypendiów

Malwina Słupska sensacyjnie sięgnęła po brązowy medal w MP kadetów
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Pływanie po raz czwarty
Już po raz czwarty w Chełmnie 
odbędą się Długodystansowe 
Zawody Pływackie Jeziora 
Starogrodzkiego na wodach 
otwartych. Tym razem 
jednak nie w czerwcu, ale pod 
koniec sierpnia. Start i meta 
tradycyjnie na plaży ośrodka 
wypoczynkowego „ZAZ nad 
Jeziorem”. Zawody mają rangę 
ogólnopolskich

Zmagania w Chełmnie dokład-
nie zaplanowano w niedzielę 

27 sierpnia. Będzie to jedna z ostat-
nich imprez w sezonie w tej dyscy-
plinie sportowej, gdzie apogeum 
sezonu przypada na wakacje. Zapi-
sy już ruszyły i prowadzone są przez 
stronę Sportowe Chełmno (www.
sportowechelmno.pl). Wystartować 
może każdy. Są to przede wszystkim 
zawody skierowane do amatorów. 
W tegorocznej edycji rywalizacja 
będzie przebiegała na trzech dy-
stansach (100 m kobiet i mężczyzn, 

1000 m kobiet i mężczyzn i 2000 m 
kobiet i mężczyzn). Przed rokiem 
najlepszymi okazali się pływacy 

z Gorzowa, Poznania, Pabianic, Olsz-
tyna i Gdańska.

ML

SPORT

Mamy już pięć medali 
Mistrzostw Polski

W 2022 r. reprezentanci 
chełmińskich klubów sportowych 
zdobyli czternaście medali 
Mistrzostw Polski. W tym roku na ich 
koncie jest już pięć, które wywalczyli 
chodziarz Mateusz Margiel, 
koszykarz Kajetan Frankiewicz, 
tenisistki stołowe Malwina Słupska, 
Julia Rogulska i drużyna młodziczek 
w tenisie stołowym

W ubiegłym roku na podium Mi-
strzostw Polski (zgodnie z art. 

13, ust. 1 ustawy z dnia 25 czerwca 
2010 r. o sporcie), stawali reprezentan-
ci chełmińskich klubów sportowych 
w lekkoatletyce, tenisie stołowym, mo-
tocrossie i pięściarstwie. W tym zdo-
byliśmy już medale w lekkoatletyce, 
koszykówce i tenisie stołowym.

Najpierw w lutym w Rzeszowie 
w Halowych Mistrzostwach Polski Ju-
niorów młodszych w lekkoatletyce 

srebrny medal w chodzie sportowym 
na 5000 m wywalczył Mateusz Margiel 
(MLKS Nadwiślanin Chełmno, trene-
rzy Jan Kensik i Kajetan Latański). Do-
dajmy, że bardzo blisko podium w tej 
imprezie byli inni zawodnicy Nadwi-
ślanina – Martyna Głowacka (czwar-
ta w pchnięciu kulą) i Weronika Płatek 
(piąta w biegu 1500 m).

Następnie reprezentacja wojewódz-
twa Kujawsko-Pomorskiego w koszy-
kówce w marcu w Przemyślu zdobyła 

brązowy medal Ogólnopolskiej Olim-
piady Młodzieży (MP Kadetów). 
W składzie drużyny znalazł się Kajetan 
Frankiewicz z MCHKK Chełmno (tre-
ner Tomasz Wilma). W meczu o trzecie 
miejsce Kujawsko-Pomorskie pokona-
ło Wielkopolskie 71:66.

Trzeci medal w maju w Mistrzo-
stwach Polski Kadetów w tenisie 
stołowym w Świdwinie (w ramach 
Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży) 
wywalczyła Malwina Słupska (LUKS 
Chełmno), która była trzecia w grze 
pojedynczej. Także w maju w Mistrzo-
stwach Polski Młodzików w tenisie sto-
łowym w Rzeszowie medale zdobyli 
Julia Rogulska (złoty w grze podwój-
nej) i drużyna młodziczek (brązowy) 
w turnieju drużynowym w składzie 
Rogulska, Greta Kowalik i Natasza Ru-
dolf (o sukcesach tenisistek piszemy 
na stronie 11). Za sukcesami tenisistek 
stoją szkoleniowcy Dariusz Kocoń i Ja-
nusz Błażejewicz.                                        ML

Schiedel może 
dokonać wielkiej 
rzeczy.  
Czekają 16 lat

Nadwiślanin Chełmno w swojej 
historii zdobył mnóstwo medali 
Mistrzostw Polski, ale tylko 
jeden w kategorii seniorów. 
W 2007 r. drugi w Polsce na 200 
metrów był sprinter Tomasz 
Talkowski. W sezonie 2023 przez 
wielką szansą stanie chodziarz 
Arkadiusz Schiedel

Ostatnie  lata  dla  Nadwiśla-
nina Chełmno to wręcz nie-

w i a r y g o d n y  w y s y p  m e d a l i 
w Mistrzostwach Polski. W sezo-
nach 2019–2022 nasi lekkoatle-
ci wywalczyli w sumie 44 „krążki”. 
Daje to imponującą średnią 11 me-
dali na sezon. Sezony 2019 i 2020 
były rekordowe w historii klubu. 
Podopieczni trenerów Jana Kensi-
ka i Grzegorza Latańskiego zdoby-
li po 12 medali Mistrzostw Polski. 
W 2021 i 2022 r. stawali na po-
dium po 10 razy.

Te wszystkie „krążki” to jednak 
medale wyłącznie w kategoriach 
od młodzika do młodzieżowca. 
Wśród seniorów w długiej histo-
rii klubu jeden raz udało się repre-
zentantowi Nadwiślanina stanąć 
na podium. W 2007 r. w Poznaniu 
drugi na 200 m był Tomasz Tal-
kowski.

Talkowski osiągnął zatem naj-
większy sukces w historii klubu, 
ale absolutnym multimedalistą 
jest 23-letni Arkadiusz Schiedel. 
Obecny chodziarz Nadwiślanina 
zdobył w swojej karierze już 12 
medali MP w różnych kategoriach 
(z wyjątkiem seniorów). Sezon 
2023 będzie dla niego szczegól-
ny, bo pierwszy seniorski.  Czy 
będzie w stanie pójść w ślady Tal-
kowskiego? – Wszystko możliwe 
– mówi Józef Welter, prezes Nad-
wiślanina. – Szkoda, że Arek z po-
wodu kontuzji nie wziął udziału 
w seniorskich Halowych MP w To-
runiu w lutym. Przed nim szan-
se na otwartych stadionach. Raz 
już otarł się w seniorach o medal, 
bo był czwarty. Jest bardzo praco-
wity i ambitny, a przecież nie jest 
łatwo godzić wyczynowy sport 
z pracą. To byłoby coś, gdyby po 16 
latach nasz klub ponownie docze-
kał się seniorskiego medalu. Gene-
ralnie nie będzie to dla nas łatwy 
sezon. Trudno będzie powtórzyć 
2022 r. i zdobyć 10 medali. Mło-
dzieżowcem nie będzie wspomnia-
ny Arek, osłabia się też kategoria 
młodzików. 5–6 „krążków” na fini-
szu sezonu wzięlibyśmy w ciemno 
– dodaje Welter.
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Pierwszy z lewej Mateusz Margiel na podium w Rzeszowie
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MATEUSZ MARGIEL 

został powołany do reprezentacji 
Polski.  Wystąpi w lekkoatletycz-
nym pięciomeczu międzypań-
stwowym U-18 Słowenia – Polska 
– Czechy – Węgry – Słowacja, któ-
ry 11 czerwca odbędzie się w sło-
weńskiej miejscowości Ptuj.
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Podium kategorii 1000 m kobiet z zawodów pływackich w Chełmnie w 2022 roku

Śledź bieżące informacje z życia chełmińskiego sportu na:

 www.sportowechelmno.pl oraz na Facebooku: 
facebook.com/sportowechelmno

Po więcej informacji z życia miasta zapraszamy na:

Facebooka Urzędu Miasta Chełmna: 
facebook.com/urzad.miasta

Facebooka Chełmno – miasto zakochanych: 
facebook.com/Chelmno.miasto.zakochanych

Arkadiusz Schiedel podczas zawodów w Chełmnie
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